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سرمقاله

ضرورت ساماندهی 
بازارهای غیرمولد

در صورتی کــه قادر به اخذ 
مالیات از بخش غیرمولد و 
دلالی داشته باشیم می توان 
به احیای بخش مولد امیدوار 
بود. اگر طرح مالیات ستانی و به عبارتی طرح مالیات 
از عایدی سرمایه از بخش های غیرمولد که سهم 
بالایی در اقتصاد کشور پیدا کرده اند، موفق اجرا 
شود، دلالی دیگر ســودی نخواهد داشت و تولید 
به رونق خواهد رسید. اخذ جرایم سنگین از بخش 
غیرمولد می تواند نقدینگی را به بخش تولید هدایت 
کند. این شرایط در صورتی تحقق خواهد یافت که 
عزم جدی برای اجرای این طرح وجود داشته باشد. 

در غیر این صورت...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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اقدامات وزارت ارتباطات در 20 ماه خدمت:

رشد 4۰۰ تا ۹۰۰ 
درصدی کاربران 

پیام رسان های بومی

خودروهای اقتصادی به سبد تولید خودروسازان اضافه می شود 

مبارزه با پولشویی با مالیات بر عایدی
صفحه2
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رشد  ۸.۵  درصدی  تامین  برق  صنایع
معاون   وزیر  نیرو   خبر  داد:

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در گزارشــی، 
اتصال ۹۵ درصدی دســتگاه های دولتی به پنجره 
ملی خدمات هوشمند، رشد ۴۰۰ تا ۹۰۰ درصدی 
کاربران پیام رسان ها و شــبکه های بومی و پرتاب 
موفق ماهواره های نور ۲ و خیام با امکان رصد زمین 
با تصاویر رنگی را از جملــه مهمترین اقدامات این 
وزارتخانه در ۲۰ ماه اخیر برشمرد. وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در گــزارش عملکرد ۲۰ ماهه 
خود به شــرح اقداماتی پرداخته کــه در این مدت 
در این وزارتخانه در جهت توسعه شبکه ارتباطی، 
رشــد اقتصاد دیجیتال، توســعه صنعت فضایی و 
افزایش کیفیت اینترنت انجام داده است. از جمله 
این اقدامات می توان به حضــور ۳۵ میلیون کاربر 
ایرانی در پیام رسان های بومی، رونمایی از ۲ ماهواره 
سنجشــی و مخابراتی ناهید ۲ و طلوع ۳، افزایش 
پیشرفت شبکه ملی اطلاعات از ۲۳ درصد در ابتدای 
دولت ســیزدهم به ۶۰ درصد، راه اندازی اینترنت 
ویژه کودک و نوجوان و پرداخت بیش از ۴۲۶ هزار 
فقره تســهیلات به ارزش ۲۹۰ هزار میلیارد ریال 
به روســتاییان اشــاره کرد.همچنین در ادامه این 
گزارش به  راه اندازی ۶۶۷ باجه جدید پست بانک در 
روستاهای کشور، جا به جایی بیش از ۳۵۰ میلیون 
مرسوله، توسعه ســامانه برای دسترسی پرُسرعت 
برنامه نویسان و متخصصان به سایت های تحریمی، 
فراهم کردن امکان دسترسی پرسرعت مبتنی بر 
فیبرنوری برای ۲.۵ میلیون خانوار در سراسر کشور 
نیز اشاره شده است. برپایه این گزارش، کاهش پینگ 
۲۰۰ بازی آنلاین پرمخاطب با میزبانی آن ها در رادار 
گیم، رسیدن سهم اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص 

ملی از ۶.۴ درصد در ابتدای...

اجتماعی

رئیس کمیته امداد امام خمینــی)ره( گفت: برای 
مددجویان روستایی فاقد مسکن، برنامه ریزی هایی 

داریم تا مسکن آن ها تاپایان سال تأمین شود.
ســیدمرتضی بختیاری، رئیس کمیته امــداد امام 
خمینی )ره( با اشاره به صاحب خانه شدن مددجویان 
روستایی، اظهار کرد: ما در گفت وگوهای پیشین اعلام 
کردیم تا پایان سال ۱۴۰۲ در تمامی روستاهای کشور، 
مددجویان تحت پوشش کمیته امداد صاحب خانه 
خواهند شد و به تعبیری در تلاشیم تا پایان این سال به 

وعده خود در قبال روستاییان عمل کنیم.
رئیس کمیته امــداد امام خمینی )ره( با اشــاره به 
تسهیلات وام قرض الحسنه گفت: هر مددجویی که 
در روستاها فاقد مسکن باشد ما برنامه ریزی می کنیم تا 
مسکن آنها را پایان سال تأمین کنیم، تنها خانواده های 
۱ نفره باقی می مانند که تأمین مســکن آنها را نیز 

پیگیری خواهیم کرد.
بختیاری در پاسخ به این پرســش که چه برنامه ای 
برای حاشــیه های شــهر تهران دارید، اظهار کرد: 

قرارگاه امام حســن مجتبی )ع( اقدامات مطلوبی را 
پیگیری کرده و در آینده نزدیــک خبرهای خوبی 
را برای حاشیه نشــینان تهران خواهیم داشت. وی 
در ادامه، دربــاره اقدامات صندوق امــداد ولایت و 
تبدیل شدن آن به بانک، ابراز کرد: عملکرد صندوق 
امداد ولایت مطلــوب بوده و تــلاش می کنیم تا با 
 دریافت مجوزهــای لازم، این صنــدوق را به بانک 

تبدیل کنیم.
رئیس کمیته امــداد امام خمینی )ره( با اشــاره به 
اقدامات کمیته امداد در ترویج فرهنگ قرض الحسنه، 
ابراز کرد: اقدامات خوبی در کمیته امداد صورت گرفته 
است، دولت ســیزدهم و بانک مرکزی وام مطلوبی 
داشته اند و امیدواریم فرهنگ قرض الحسنه در جامعه 
ما ترویج پیدا کند. بختیاری ادامه داد: براساس مصوبه 
۸۴ جلسه شورای عالی اشتغال باید امسال ۵۰۰ هزار 
اشتغال ایجاد کنیم و خوشبختانه مصوبه این است که 
می توانیم به غیرمددجویان کمیته امداد نیز وام اشتغال 

پرداخت کنیم.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از 
حمایت تمام قد دولت از پروژه های بوم گردی خبر داد 
و تصریح کرد: ضمن انجام این حمایت ها نظارت های 
پســینی هم در دســتور کار اســت و باید اقدامات 
به گونه ای پیش رود که ظرفیت هــای بوم گردی به 

پایداری رسند.
عزت الله ضرغامی در نشست پاسخگویی به تماس های 
مردمی در مرکــز ارتباطات مردمی نهاد ریاســت 
جمهوری، نخســتین اقدام این وزارتخانه در صدور 
مجوزها برای بوم گردی را تفویض بسیاری از کارها 
به استانها دانســت و گفت: گاهی صدور مجوزها در 
هزارتوی وزارتخانه گیر می کند و ممکن است در صدور 
آن ها فساد نیز رخ دهد. پس از این تفویض و پیشگامی 
وزارت میراث فرهنگی در این زمینه، سازمان اداری و 

استخدامی هم از آن استقبال کرد.
ضرغامی افزود: در اولین نشســت آغاز مسئولیت با 
موضوع صنایع دستی، اعلام کردم هرکس در سامانه 
اعلامی وارد شده و اعلام شروع فعالیت کند از نظر ما 
مجوز محسوب می شود و میراث در این زمینه جدیت 
دارد تا از کسی که در این زمینه توانمندی دارد حمایت 
کند تا مشمول برخی از موانع ناسالم قرار نگیرد و بتواند 

کار خود را انجام دهد.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
توضیح داد: در کنار این حمایت ها اما مسائل دیگری 
هم وجود دارد و این گونه نیســت که هر کسی وارد 
هرجایی شد، بتواند هرکاری بکند. در هر فعالیتی باید 
ظرافت های آن در نظر گرفته شود. به همین دلیل هم 
برخی از این ۲۹۹ رشته اعلام شده به دلیل ملاحظاتی 
نمی تواند اعلان محور باشــد. این ملاحظات شامل 
ملاحظات اجتماعی و برخی جنبه های اقتصادی است 
که دلیل وجود حساسیت روی برخی از این رشته ها 

هم همین و برای دفاع از حقوق عامه است. مردم در 
بسیاری از حوزه ها مجوز لازم را دریافت می کنند اما 

سامانه اعلام شده پیگیری نظارتی هم دارد.
وی با تاکید بر اینکه وزارتخانه باید نظارت پســینی 
داشته باشد، گفت: برخی از حوزه ها دقت و نظارت 
پیچیده تری می خواهد که کارشــناس این کار به 
نمایندگی از دولت وزارتخانه است. ضرغامی تصریح 
کرد: باید صدای واحد از دولت بلند شود و بخش های 
مختلف منتقد یکدیگر نباشــند و مسائل را در خود 

دولت حل کنند.
وزیر میراث فرهنگی و گردشگری درباره حمایت از 
بوم گردی ها در مناطق مختلف کشور هم گفت: در 
اطلاعیه مجموعه فعالان بوم گردی از وزارت میراث به 
دلیل توجه تاریخی و بی نظیر به بوم گردها قدردانی 
کرد که نشان می دهد سیاست دولت مردمی در این 

زمینه بسیار روشن و جدی است.
ضرغامی بر حمایت دولت از بوم گردها و تســهیل 
صدور مجوز برای آنها تأکید کرد و گفت که اولویت 
اول به کار گرفتن امکانات مردم در خارج از شــهرها 
برای بوم گردی اســت. وی توضیــح داد: وزارتخانه 
میراث فرهنگی در عمل به تبصره ۱۸ قانون بودجه 
بهترین عملکرد را در بین دستگاه ها داشته و ۴۹ هزار 
نفر اشتغال ایجاد کرده اســت؛ این آمار ۱۰۰ درصد 
تعهد وزارتخانه است و از نظر صحت سنجی وزارتخانه 

اول است.
ضرغامی با تأکید بر اینکه پلمپ مراکز گردشگری به 
دلیل مشکلات حجاب، اولین راه حل نیست، توضیح 
داد: باید دقت شود ظرفیت های ایجاد شده پایداری 
داشته باشد و وزارت میراث فرهنگی بومگردی را در 
اولویت کاری خود دارد و هرکس در هر جایی بخواهد 

در این حوزه فعالیت کند ما حمایت خواهیم کرد.

سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران درحالی 
در مصلای تهران در حال برگزاری اســت که به جرات 
می توان گفت بخــش کودک پررونق تریــن بخش این 
نمایشگاه است. ســی وچهارمین نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران با شعار »آینده خواندنی است« درحالی از ۲۰ 
اردیبهشت در مصلی امام خمینی )ره( آغاز به کار کرده 
و تا ۳۰ اردیبهشت ۱۴۰۲ ادامه دارد که علاوه بر فروش 
حضوری در این دور از نمایشگاه، فروش کتاب همزمان به 
صورت مجازی نیز انجام می شود. ۲۰۰ کتابفروش، ۱۰۰ 
ناشر خارجی و ۲۷۰۰ ناشر داخلی در دو بخش مجازی و 
حضوری در این دوره از نمایشگاه شرکت کرده اند و به لحاظ 
تعداد تفاوتی در تعداد ناشران سال گذشته نداریم.  امسال 
چهارهزار متر فضا به بخش کودک و نوجوان نمایشــگاه 
کتاب اضافه شده و راهروهای شمالی و جنوبی نمایشگاه 
به این بخش اختصاص یافته که از قضا شلوغ ترین بخش 
نمایشگاه نیز هستند. بخش کودک و نوجوان نمایشگاه 

کتاب همیشه بخشــی جذاب و رنگارنگ است. عموما 
غرفه های انتشــارات کودک و نوجوان بخشی را به برای 
بازی و فضای ســرگرمی و نقاشــی کودکان اختصاص 
می دهند و بادکنک های رنگی و کتاب های جذاب ســه 
بعدی با عروسک های زیبا نه تنها بچه ها بلکه بزرگترها و 
نوجوانان را به خود جذب می کنند.  در گوشه و کنار برخی 
از غرفه ها مانتیورهای بزرگ قصه می گویند و لالایی پخش 
می کنند و حتا در برخی از غرفه ها تصاویری برای شناخت 
شخصیت های کارتونی گذاشته شده که در میان آن ها 
شخصیت های هری پاتر بیش از سایرین در میان مخاطبان 
شناخته شده هستند. جالب اینجاست که با وجود آنکه 
بخش کودک و نوجوان نمایشــگاه کتاب میزبان هزاران 
مخاطب کودک، نوجوان و خانواده های آن هاست اما سایر 
بخش ها از چنین رونقی بی بهره مانده اند. بخصوص بخش 
دانشگاهی که شاید به جرات بتوان گفت خلوت ترین بخش 

نمایشگاه را به خود اختصاص می دهد. 

رئیس جمهور به وزرای امورخارجه و نیرو ماموریت 
داد با توجه به اهمیت حقابه ایران از رود هیرمند، این 

مسئله را بطور ویژه و با جدیت پیگیری کنند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در جلسه 
عصر هیئت دولت با اشاره به پیروزی های اخیر جبهه 
مقاومت در نوار غزه و درخواست صهیونیست ها برای 
برقراری آتش  بس، تصریح کرد: گرچه شهادت عزیزان 
ما در غزه اندوه بار بود ولی جریان مقاومت در فلسطین 
با ایســتادگی در برابر رژیم صهیونیستی، نشان داد 
ابتکار عمل را در دست داشته و حرف نهایی را  می زند.

وی همچنین با ماموریــت ویژه بــه وزرای نیرو و 
امور خارجه و نماینده ویــژه رئیس جمهور در امور 
افغانستان، تاکید کرد: حق آبه ایران از هیرمند مسئله 
با اهمیتی است، این مسئله را با جدیت پیگیری کنید. 

رئیس جمهــور در ادامه همکاری صدا و ســیما در 
انعکاس دقیق و خلاقانه تصمیمات و اقدامات دولت 
در جهت امیدآفرینی هر چه بیشتر در جامعه را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: دشمنان و بدخواهان همواره 
برای ایجاد یأس و ناامیدی در دل مردم فضاســازی 
می کنند و رسانه ها به ویژه رسانه ملی باید با انعکاس 
هوشــمندانه واقعیت ها، امید و اعتماد را در جامعه 

افزایش دهند.
رئیسی در ابتدای این جلسه با تسلیت ایام شهادت 
رهبر مذهب تشــیع، حضرت امام صادق)ع( توجه 
به مقام ولایت، مبارزه با ظلم و تربیت انســان های 
صالح را از آموزه های آن حضرت دانســت و بر لزوم 
توجه دولتمردان به ســیره و سلوک امام صادق)ع( 

تاکید کرد.

وزیر کشور گفت: باید در برگزاری مراسم بزرگداشت 
امام )ره(، نه فقط در تهران و مرقد آن امام بزرگوار، 
بلکه در سراســر کشــور باید به صورت فراگیر و 
گسترده برنامه ریزی شود. احمد وحیدی وزیر کشور 
در نشست هماهنگی ستاد بزرگداشت حضرت امام 
)ره(، با حضور نمایندگان دستگاه های ذی ربط و 
استانداران سراسر کشور به صورت وبیناری از همه 
دستگاه های مرتبط اجرایی و امنیتی خواست تمام 
امکانات خود را برای برگزاری باشکوه مراسم ارتحال 

حضرت امام خمینی)ره( بسیج کنند.
در این نشست تعدادی از اســتانداران به صورت 
وبیناری برنامه هــا و ظرفیت های خــود را برای 
برگزاری این مراسم، به ویژه کمک به اعزام افرادی 
که تمایل دارند از سایر نقاط کشور به حرم مطهر 
عزیمت کنند، بازگو کردند. وحیدی گفت: اساساً 
فلسفه برگزاری مراسم بزرگداشت امام یک امر بسیار 
مهم و نقطه اوجی در تاریخ انقلاب اسلامی محسوب 
می شود. وی، علاقه مردم به امام و حضور میلیونی 
همه ساله در مراسم سالگرد آن پیر سفرکرده را یک 
حرکت بزرگ سیاســی، فرهنگی و ملی دانست و 

تأکید کرد: نباید از این فرصت مغتنم غفلت کرد.
وحیدی، ۱۵ خرداد را مبدأ حرکت انقلاب اسلامی 
دانست و گفت: هر چند در ۱۴ خرداد امام راحل را 
از دست دادیم، اما بدرقه تاریخی ملت ایران با رهبر 
و مقتدایشان، یک نقطه اوج تاریخی برای ملت و 

کشور ایران به حساب می آید.
وی با اشاره به ضرورت مغتنم شمردن این روز بزرگ 
از سوی همه دســتگاه ها، تأکید کرد: در برگزاری 
مراسم بزرگداشت امام، نه فقط در تهران و مرقد آن 
امام بزرگوار، بلکه در سراسر کشور باید به صورت 
فراگیر و گسترده برنامه ریزی شــود، از همین رو 
استانداران، فرمانداران و بخشداران سراسر کشور با 
اهتمام ویژه ای این حرکت تاریخ ساز را دنبال کنند، 

به ویژه آنکه امســال که با جنگ ترکیبی دشمن 
مواجه هستیم و آنان تمام تلاش خود را بر تضعیف 

انقلاب و آرمان های امام متمرکز کرده اند.
وزیر کشــور با بیــان اینکه »حضور گســترده و 
یکپارچه آحاد ملت در این مراسم بسیار تأثیرگذار 
و تعیین کننده اســت«، از اســتانداران سراســر 
کشور خواست در شــوراهای هماهنگی تبلیغات 
استان ها برای حضور گسترده و مشتاقانه آحاد ملت 
برنامه ریزی و طراحی کننــد. وی تأکید کرد: باید 
امکانات و تمهیدات لازم را در زمینه های بهداشتی، 
امنیتی، ایمنــی و نیز تهیه بســته های فرهنگی 
اندیشیده شود و به ویژه برای زائرانی که از شهرهای 
دور دست؛ به ویژه در شعاع ۴۰۰ کیلومتری عازم 
این مراسم در مرقد مطهر می شوند، زمینه های یک 

اقامت یک شبه را تدارک ببینند.
وحیدی، نســبت به  توطئه دشمنان کینه توز که 
این روزها تمام امکانات خــود را برای ضربه زدن 
به کشور و انقلاب بســیج کرده اند، هشدار داد و از 
مسئولان ذی ربط خواســت در خصوص امنیت 
زائران تمهیدات ویژه بیندیشــند و در این زمینه 

آمادگی کامل داشته باشند.
براســاس این گزارش در ادامه این نشست، مقرر 
شــد کمیته های ویژه مراسم از جمله کمیته های 
ترافیکــی، ایمنــی، بهداشــتی و... متشــکل از 
دستگاه های ذی ربط، براساس شرح وظایف تعریف 

شده همه امکانات خود را به صحنه بیاورند.
همچنین کاربست تدابیر لازم برای حضور نوجوانان 
و بانوان و سفر اولی ها از دیگر موضوعاتی بود که بر 
آن تأکید شد. گفتنی اســت؛ در این نشست برای 
ایجاد تمهید و تسهیل در بخش اســکان زائران، 
پیش بینــی پارکینــگ و توقفگاه، تغذیــه و نیز 
فعالیت های فرهنگی و تبیینی، بحث و بررسی و 

تصمیمات مقتضی اتخاذ شد.

فرمانده انتظامی تهران بزرگ از شناســایی ۲ هزار 
واحد صنفی مشکوک به فروش اموال سرقتی خبر 
داد و گفت: باید چرخه سرقت بهم خورده و مجرمان 
احســاس امنیت نداشته باشند. ســردار عباسعلی 
محمدیان فرمانده انتظامی تهران بزرگ در آستانه 
اجرای طرح مقابله با خریداران اموال مسروقه در جمع 
خبرنگاران گفت: یکی از سوالاتی که مردم همواره در 
ذهن خود دارند این است که سرانجام اموال به سرقت 
رفته چه می شود. رئیس پلیس تهران بزرگ گفت: 
برخی از اموال دست دوم در بازارهای متعدد به اسم 
اســتوک، بازارچه مری و کالای دست دوم فروخته 
می شود که به اطلاع مردم می رسانیم بخشی از این 
اموال سرقتی اســت. وی ادامه داد: پلیس با اشراف 
اطلاعاتی بر روی مجرمین و جرم شاهدیم که برخی از 

اموال سرقتی به خارج از کشور برده می شود.
رئیس پلیس تهران بزرگ گفــت: پلیس باید توان 

بر هم زدن و قطع چرخه ســرقت را داشــته باشد. 
 محمدیان گفت: بیش از ۲ هزار واحد صنفی شناسایی 
شده اند که این واحدهای صنفی از آن دسته ای هستند 
که باید مورد بازرســی قرار گرفته و کنترل روی آنها 
صورت گیرد. وی افزود: یکی از ارکان مهم این چرخه 
خریداران اموال مسروقه هستند که به عمد و یا از روی 

ناآگاهی اقدام به خرید اموال سرقتی می کنند.
محمدیان بیان داشــت: برای کنتــرل این موضوع 
باید واحدهای صنفی که نوع فعالیت هایشان خرید 
فروش اموال دست دوم است در سامانه ای این موضوع 
را به اطلاع پلیس برســانند. وی افزود: بررسی این 
واحدهای صنفی و افراد شناســایی و گزینش شده 
در دستور اقدامات پلیس است. رئیس پلیس تهران 
بزرگ به سارقین هشدار داد دست از اعمال مجرمانه 
 خودشــان بردارند و بدانند که پلیس به ســراغ آنها 

خواهد رفت.

ســردار محمد حســین حمیــدی اعــلام کرد: 
موتورسیکلت های متخلف توقیف و روانه پارکینگ 
می شوند. سردار محمد حسین حمیدی گفت: با توجه 
به افزایش تخلفات موتورسیکلت سواران بخصوص 
پوشش و مخدوشــی پلاک، طرح تشدید برخورد با 

تخلفات موتورسواران در شهر تهران اجرا می شود.
رئیس پلیس راهور تهران بزرگ ادامه داد: بررسی ها و 
حضور میدانی پلیس در معابر پایتخت نشان از این دارد 
که متأسفانه تخلفاتی چون مخدوشی پلاک، پوشش 
پلاک، تردد موتورسواران فاقد پلاک و البته حرکت در 
مسیر خلاف جهت موتورسواران در شهر تهران انضباط 

ترافیکی پایتخت را تحت تأثیر این ترددها قرار داده 
است. وی افزود: لذا طرح تشدید برخورد با تخلفات 
موتورســواران با هدف کاهش تخلفات و به طبع آن 
کاهش تصادفات و افزایش نظم و انضباط شهری در 

برنامه پلیس قرار دارد.
سردار حمیدی اظهار داشت: آمار و ارقام نشان می دهد 
به رغم اینکه با کاهش تصادفات فوتی موتورسواران 
مواجه هستیم اما کماکان برخورد با تخلفات آنها جز 
مطالبات شهروندان است که پلیس در کنار اجرای 
دیگر طرح های انضباطــی و ترافیکی طرح برخورد 

جدی با تخلفات فوق را پیش روی دارد. 

رئیس جمهور: حقابه ایران را با جدیت از افغانستان پیگیری کنیدمددجویان روستایی بدون مسکن صاحب خانه می شوند

برنامه ریزی فراگیر گرامیداشت سالگرد ارتحال امام )ره( 

شناسایی 2 هزار واحد صنفی مشکوک به فروش اموال مسروقه

اجرای طرح تشدید برخورد با تخلفات موتورسیکلت سواران

سياسیفرهنگی 

ضرغامی: دولت از پروژه های بوم گردی حمایت می کند

کودک و نوجوان پررونق ترین بخش نمایشگاه کتاب 



اقتصاد2
ایران

ابلاغ تعهدات بانکی تسهیلات 
اشتغال تا پایان تیر 

در راســتای حمایت از طرح های اشتغال زا در 
سامانه جامع تسهیلات کشور بانک مرکزی مکلف 
شد تعیین تکلیف منابع یاد شده در آیین نامه را 
تا پایان تیر ماه سال جاری به شبکه بانکی ابلاغ 
کند. اوایل اردیبهشت ماه 12مصوبه شورای عالی 
کار اشتغال که به ریاست ابراهیم رئیسی, رئیس 
جمهور کشورمان در فروردین ماه برگزار شد, به 

استان ها ابلاغ شد.
در راستای این ابلاغ اســتان ها موظف به اجرای 
موارد زیر شدند: در راستای حمایت از طرح های 
اشتغالزایی ثبت شده در سامانه جامع تسهیلات 
اشتغال کشور از محل منابع قرض الحسنه بانک 
مرکزی موظف است تا تعیین تکلیف منابع یاد 
شده در آیین نامه اجرایی تبصره 16 قانون بودجه 
از محل منابع بودجه 1401ٰ پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه به طرح های یاد شده تا پایان تیرماه 

سال جاری را به شبکه بانکی ابلاغ نماید.
 به منظور فعال سازی و استفاده از سرمایه های 
مردمی و حمایت از توسعه و پایداری اشتغال در 
واحدهای تولیدی، کلیه دستگاه های اجرایی و 
موسسات مالی و اعتباری موظف اند طرح های 
مشمول نهضت احیای واحدهای تولیدی )با تأکید 
بر تعاونی های تولیدی( را با در نظر گرفتن صرفه 
اقتصادی در اولویت رسیدگی و تأمین اعتبار قرار 
داده و گزارش عملکرد فصلی خود را به دبیرخانه 
شورای عالی اشتغال و نهضت مذکور ارائه نمایند.

در راستای تداوم برنامه "ایجاد سالانه یک میلیون 
فرصت شغلی" کلیه نهادها و دستگاه های اجرائی 
مکلف ند بر اساس تعهدات ابلاغی اشتغال استان 
درسال 1402 ظرف یک ماه نسبت به جمع آوری 
برش های استانی حوزه های تابعه خود و ارسال 
آن به دبیرخانه شورای عالی اشتغال اقدام نمایند. 
دبیرخانه مکلف اســت در اردیبهشت ماه جاری 
کلیه برش های اعلامی را در ســامانه ملی رصد 

اشتغال اعمال و عملیاتی نماید.
دستورالعمل ساماندهی شــرکت های خدمات 
غیرمستمر چند منظوره در 12تبصره ساماندهی 
شدند. هدف از این ساماندهی صیانت از نیروی 
کار,ارتقا امنیت شغلی نیروی کار شاغل در فعالیت 
های غیرمستمر و جلب اعتماد دریافت کنندگان 

خدمات مذکور بوده است.

معاون اجرایی رئیس جمهور:
رشد اقتصادی سال گذشته به 4 

درصد رسید
معــاون اجرایــی رئیــس جمهــور گفــت: 
سیاســت گذاری های حوزه تولید ســبب شد تا 
پروژه های ســنگین در کمترین زمان ممکن به 
نتیجه رسیده اســت. در حوزه فاضلاب اهواز در 
یک سال به اندازه ۳0 سال گذشته کار شده است .

محسن منصوری، معاون اجرایی ریاست جمهوری 
در همایش دستگاه های اجرایی در حوزه برق اظهار 
داشت: ما در حوزه رشد اقتصادی رشد 4 درصد را 
به ثبت رساندیم  که اتفاق مهمی است و اگرچه با 
هدف گذاری ۸ درصدی قانون برنامه فاصله داریم، 

اما تلاش خود را برای این حوزه به کار بستیم.
معاون اجرایی رئیس جمهور گفت: در شرایطی 
اتفاقات مثبت رخ داد که ما انبوهی از ناترازی های 
ارزی، انرژی و موارد دیگر کشور را تحویل گرفتیم. 
وی افزود: ما 1۵ هزار مگاوات کسری برق داشتیم 
و وزارت نیرو تدبیر به خرج داد و با اعمال مدیریت 
توام با هم افزایی توانستیم تابستان سال گذشته را 

به بهترین نحو به پایان برسانیم.
منصوری گفت: اقدامات بزرگی در حوزه ساخت 
نیروگاه اتفاق افتاده و اقدامــات متعددی نظیر 
کارهای دقیق در حوزه انرژی های خورشــیدی 
اتفاق افتاد. وی ادامه داد: سیاست گذاری های حوزه 
تولید سبب شد تا پروژه های سنگین در کمترین 

زمان ممکن  به نتیجه رسیده است.
این مقام مســئول گفت: در حوزه فاضلاب اهواز 
در یکســال به اندازه ۳0 ســال گذشته کار شده 
اســت . منصوری گفت: اتفاقاتی که در سنندج 
و همدان افتــاد، بی نظیر بود و ایــن اقدامات در 
کنار بهینه ســازی مصرف  زمینــه تامین پایدار 
برق را فراهم کرد. معــاون رئیس جمهور گفت: 
دوگانه تامین برق بخش خانگی و صنایع دوگانه 
غلطی است و تامین انرژی برای همه مصارف در 

چهارچوب در دستور کار است.
منصوری گفت: دولت ســال گذشــته مدیریت 
مصرف برق را از خود شروع کرد و سختگیرانه ترین 
برنامه ها برای دســتگاه های دولتی بود. این مقام 
مسیول گفت: کشور در حوزه زیرساخت به یک 
کارگاه بزرگ عمرانی تبدیل شده و سال گذشته 
با 2۷0 هزار میلیارد تومان اعتبار عمرانی به کشور 

تزریق کردیم.

خبر

مدیرکل صنایع خودروی 
وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت گفت که با اجرای 
طرح مالیات بر سوداگری 
و ســفته بازی جهت دهی 
معاملات خودرو میسر شــده و امکان نقل وانتقال 
خودرو بــه مصرف کننده واقعی فراهم می شــود. 
»عبدالله توکلی لاهیجانی« افزود: صنعت خودروی 
کشور مسائل متعددی دارد و برای حل این مسائل، 
یک برنامه چهار ساله طراحی شده که در حال اجرا 

است.
وی بیان داشت: تاکنون یک ســال و نیم از اجرای 
برنامه صنعت خودرو گذشته است؛ در گام نخست 
نقشــه راه اصلاح صنعت خودرو، تمرکز بر خنثی 
کردن تحریم ها، افزایش و پایداری تولید بود که این 
هدف تا حد قابل قبولی محقق شــده است. توکلی 
لاهیجانی ادامه داد: در گام دوم که از ابتدای امسال 
آغاز شده، تمرکز بر کیفیت و بهره وری است؛ ارتقای 
کیفیت با تمرکز بر ایمنی، تولید محصولات جدید 
و رضایت مشــتری و افزایش بهره وری با تمرکز بر 

کاهش قیمت تمام شده خودرو.
وی با بیــان اینکه در حال حاضر مســاله »قیمت 
خودرو« شدت بیشــتری یافته است، گفت: اگر در 
نیمه دوم ســال 1401 جنگ ارزی آغاز نمی شد و 
نرخ ارز افزایش غیرمتعارفی نمی یافت، اگر کاهش 
تولید در سال های قبل درمان می شد و خودروهای 
اقتصادی به سبد محصولات اضافه می شدند، اگر 
موانع واردات خودرو برداشته می شد و اگر مالیات بر 
عایدی سرمایه و عرضه خودرو در بورس کالا اجرایی 
می شد، شــاهد شــرایط کنونی نبودیم. این مقام 
مسوول وزارت صمت تاکید کرد: این اگرها مربوط 
به گذشته است، اما باید کارهایی برای جبران این 

»نشده ها« انجام داد.

الزام ثبت معاملات خودرو در ســامانه 
جامع تجارت

وی درخصوص مهم ترین محورهای کاری در این 
راستا، خاطرنشان کرد: با افزایش تولید و واردات )نو 
و کارکرده(، عرضه خودرو را افزایش داد، همچنین 
باید تقاضای کاذب با ابزارهای مالیاتی )مالیات بر 
عایدی سرمایه( کاهش یابد. توکلی لاهیجانی تاکید 
کرد: باید شفافیت بازار با الزام ثبت معاملات خودرو 

در سامانه جامع تجارت افزایش یابد.
وی یادآور شد: برنامه تولید سال جاری بیش از یک 
میلیون و ۷00 هزار دســتگاه است و تاکنون ثبت 
سفارش 100 هزار دســتگاه خودرو برای واردات 
انجام شــده اســت. مدیرکل صنایع خودرو وزارت 
صمت اظهار داشــت: همچنین لایحه دوفوریتی 
واردات خودروهای کارکــرده و رفع برخی از موانع 
خودروهای نو، در دولت مصوب شــده و در دستور 
کار مجلس است. وی گفت: طرح مالیات بر عایدی 
سرمایه در دستور کار مجلس شورای اسلامی قرار 

داشته و زیرساخت های اجرایی آن در مراحل نهایی 
است و بلافاصله پس از ابلاغ قانون، اجرایی می شود.

توکلی تصریح کرد: مدیریــت جامع در نقل انتقال 
معاملات خودرویی کشور، مبارزه با پولشویی، ایجاد 
بستر مناســب درخصوص اجرای دقیق و به موقع 
قانون جدیــد مالیات، پیشــگیری و جلوگیری از 
هرگونه نقل و انتقال غیرواقعی برخی افراد سودجو، 
ایجاد فضای امن در راستای جهت دهی به معاملات 
خودرو و امکان نقل وانتقال خودرو به مصرف کننده 
واقعی، برخی از اهداف طرح مالیات بر ســوداگری 
و ســفته بازی است. وی بیان داشــت: زیرساخت 
معامــلات الکترونیکی خودرو و ثبت در ســامانه 
جامع تجارت ایجاد شده و با همکاری فراجا اجرایی 

خواهد شد.

لزوم افزایش قدرت خرید مردم
مدیرکل خودروی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با بیان اینکه شکاف عرضه و تقاضا، تنها مساله بازار 

خودروی کشور نیست، مساله دیگر را عدم تناسب 
قیمت خودروهای تولیدی با قــدرت خرید مردم 

برشمرد.
این مقام مســوول وزارت صمت توضیح داد: رشد 
اقتصادی در دهــه ۹0 حدود یک درصــد بوده و 
تورم های بالا در این دهه به ویــژه تداوم تورم های 
بالا از ســال 1۳۹۷ قدرت خرید مردم را به شدت 
کاهش داده است؛ تا حدی که قیمت های کارخانه ای 
خودروها نیز برای بســیاری از مردم بالا است. وی 
خاطرنشــان کرد: برای افزایش قــدرت خرید باید 
تولید رشد بالا و مستمر داشــته باشد و تورم مهار 
شود؛ در سال 1401 شــاهد رشد اقتصادی بالا در 
بخش صنعت و معدن و کاهش تورم محصولات این 
بخش بوده ایم و این روند باید در چند ســال آینده 

استمرار داشته باشد.

لزوم اضافه شدن خودروهای اقتصادی به 
سبد تولید خودروسازان

توکلــی لاهیجانی با تاکیــد بر اینکــه خودروی 
اقتصادی باید به ســبد محصولات خودروســازان 
اضافه شود، افزود: یکی از ضعف های صنعت خودرو، 
نبود خودروهــای اقتصادی در ســبد محصولات 
تولیدی اســت. وی گفت: از زمانی که پراید از رده 
خارج شد، خودروی جایگزینی برای آن تولید نشده 
است. این نقص چندین ســاله در سبد محصولات 
خودروسازان داخلی، در ســال جاری رفع شده و 
یک خودروی اقتصادی در اواخر سال تولید و روانه 

بازار خواهد شد.
مدیرکل صنایع خودروی وزارت صمت تصریح کرد: 
صنعت خــودروی ایران بــا اتکا بــه فعالیت های 
دانش بنیان و توسعه محصولات بومی و دستیابی 
به مقیــاس اقتصادی تولیــد، قابلیــت رقابت در 
بازارهای جهانی را دارد. وی خاطرنشان کرد: برپایه 
قابلیت های جوانان این مرز و بوم می توان بر موانع 
غلبه کرد و صنعت خودرو یکی از منابع خلق اقتدار 

اقتصادی در گام دوم انقلاب اسلامی خواهد بود.

خودروهای اقتصادی به سبد تولید خودروسازان اضافه می شود 

مبارزه با پولشویی با مالیات بر عایدی 

محاســبه قیمــت ۳۲ کالای 
مصرفی بر پایه بهای گندم 

سرپرست وزارت جهاد کشــاورزی گفت: گندم 
مبنای قیمت گذاری برای ۳2 قلم کالا در کشور 
است و تعیین قیمت غیرکارشناسی، بدون توجه 
به ابعاد آن، افزایش قیمت در ســایر کالاها را به 
دنبال خواهد داشت. »سید محمد آقامیری« اظهار 
داشت: تلاش می کنیم با همکاری دست اندرکاران 
بخش کشــاورزی، امنیت غذایی را برای کشور 

تامین کنیم.
سرپرست وزارت جهاد کشــاورزی اظهار داشت: 
نام گذاری شعار امسال توسط مقام معظم رهبری 
با نام "مهار تورم و رشد تولید" بسیار هوشمندانه 
انتخاب شده و در توان اقتصاد کشور است. به گفته 
وی، مهار تورم با رشــد تولید ثمربخش است و با 

قیمت گذاری دستوری محقق نخواهد شد.
آقامیری با اشاره به اینکه باید بسترهای تولید را 
فراهم کرده و توســعه دهیم، یادآور شد: وزارت 
جهاد کشاورزی یک وزارتخانه تولیدی و عهده دار 
تولید غذای مردم است. وی بر ایجاد کارگروه های 
تخصصی بــرای پیش بینی نیاز روزانــه مردم به 
محصولات کشــاورزی تاکید کــرد و گفت: این 
کارگروه ها میزان تولید در ماه های آتی را پیش بینی 

می کنند، تا کمبود و کاهش تولید ایجاد نشود.
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه در 
وزارتخانه جلساتی برای پیگیری مسایل تولید و 
مصرف برگزار می شــود، افزود: در این نشست ها 
پیش بینی هایی برای مقدار تولید و عرضه کالاهای 
اساسی بخش کشــاورزی ارایه و تاثیر در قیمت 
محصولات را برنامه ریزی می کنیم. وی به مکانیسم 
عرضه و تقاضا در بازار نیز اشاره کرد و یادآور شد: 
در تلاش هستیم تا مقدار تعادلی مورد نیاز را تولید 
کنیم تا قیمت تعادلی در بازار حاکم شود و نیاز به 
قیمت های دستوری در بازار نیز وجود نداشته باشد.

آقامیری دربــاره قیمت خریــد تضمینی گندم 
نیز گفت: بر اســاس قانون اصلاح شــده مجلس 
شورای اسلامی در سال 1۳۹۹، قیمت گذاری برای 
محصولات کشاورزی به شورای قیمت گذاری و 
اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی 
کشاورزی واگذار شده اســت. وی ادامه داد: برای 
این منظور جلسات مختلفی با حضور اعضا و ناظر 
شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی 
محصولات اساسی کشاورزی که نماینده مجلس 
شورای اسلامی در این شورا است، تشکیل شد و در 

نهایت برابر قانون، قیمت گندم مصوب شد.
به گفته سرپرســت وزارت جهاد کشاورزی، اگر 
ناظر مجلس شورای اســلامی ابلاغ کند که این 
روند دچار خدشــه شــده و یا این که مورد قبول 
نبوده و غیرقانونی است، قطعاً ما نیز مراتب قانونی 
مدنظر ناظر مجلس را انجام می دهیم، البته تاکنون 
مکاتباتی مبنی بر غیرقانونی بودن قیمت گذاری 

گندم دریافت نشده است.
وی تصریح کرد: بر اســاس قانون، شورایی برای 
قیمت گذاری محصولات کشاورزی تشکیل شده 
است، این شــورا بر اساس خرد جمعی صلاحیت 
قانونی برای قیمت گذاری دارد و تصمیمات این 
شورا پس از تصویب، ابلاغ و قابل اجراست. به گفته 
آقامیری، گندم مبنای قیمت گذاری برای ۳2 قلم 
کالا در کشور است و تعیین قیمت غیرکارشناسی، 
بدون توجه به ابعاد آن، افزایش قیمت در ســایر 

کالاها را به دنبال خواهد داشت.

رشد ۸.۵ درصدی تامین برق 
برای صنایع

معاون وزیر نیرو از رشد ۸.۵ درصدی تامین برق 
برای صنایع کشور خبرداد و گفت: در دوسال اول 
دولت سیزدهم به اندازه ۸ سال دولت یازدهم و 

دوازدهم نیروگاه ساخته می شد.
احمد حیدری معاون وزیر نیرو در همایش تامین 
پایدار برق با اشــاره به اهمیت رشد تولید گفت: 
تامین برق برای صنایع در سال گذشته نسبت 
به ســال قبل ۸.۵ درصد افزایش داشته است و 
گزارش های رشــد تولید صنایع نیز بر این آمار 

صحه می گذارد.
این مقام مسئول گفت: امسال صنعت برق تمام  
تلاش خود را به کار خواهد بست تا انرژی بیشتری 
به صنعت کشور بدهد. وی افزود: در دوسال اول 
دولت سیزدهم به اندازه ۸ سال دولت یازدهم و 
دوازدهم نیروگاه ساخته می شود. حیدری گفت: 
مدیریت مصرف برق در کنــار افزایش ظرفیت 
تولید اهمیت دارد و سال گذشته زمینه کاهش 
۳.۵ درصدی مصرف برق خانگی ایجاد شــده 
است. وی در مورد همراهی نمایندگان مجلس با 
صنعت برق گفت: حوزه تقنین همواره پشتیبان 
اقدامات بخش اجرایی بوده و مصوبات مجلس 
شورای اسلامی در راســتای تامین پایدار برق 

راهگشا بوده است.
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در حالی به تازگی سقف وام نهضت ملی مسکن به ۵۵0 
میلیون تومان افزایش یافته که قرار است بازپرداخت 

این تسهیلات به صورت پلکانی محاسبه شود.
به گزارش تسنیم، سه شنبه گذشــته شورای پول 
و اعتبار پس از بررسی نامه شــماره 24۳۹۳ مورخ 
1۷ اردیبهشــت 1402 با موضوع مصوبه ششمین 
جلسه شورای عالی مسکن، سقف فردی تسهیلات 
پروژه های حمایتی مســکن موضوع ماده 4 قانون 
جهش تولید مسکن را معادل ۵۵0 میلیون تومان در 
تمامی شهرهای کشور به صورت یکسان تعیین کرد. 
پیش از این سقف وام مذکور برای استان تهران 4۵0 
میلیون، شــهرهای بالای یک میلیون نفر جمعیت 
400میلیون تومان، مراکز استان ها ۳۵0 میلیون تومان 

و سایر شهرها ۳00 میلیون تومان بود.
اخیرا رئیس بنیاد مســکن از بازپرداخت تسهیلات 
مذکور به صورت پلکانی خبر داده است. در این صورت 
اقساط ماهانه متقاضیان پروژه های نهضت ملی مسکن 
از حدود ۹,۵ میلیون تومان آغاز شده و در ماه 12 سال 

بیستم به بیش از 16,6 میلیون تومان افزایش می یابد. 
محاسبه سود و اقساط تسهیلات ۵۵0 میلیون تومانی 
نهضت ملی مسکن نشان می دهد کل سود وام مذکور 
2 میلیارد و ۵0۸ میلیون تومان خواهد بود. در مجموع 
نیز متقاضی باید ۳ میلیارد و ۵۸ میلیون و ۵۵6 هزار 

تومان برای وام ۵۵0 میلیون تومانی پرداخت کند.
لازم به ذکر است که در بازپرداخت پلکانی تسهیلات، 
قسط ماهانه دوره دهم )سال دهم( بالغ بر 12 میلیون 
و ۳۷0 هزار تومان است. قسط دوره 1۵ )سال 141۷ 
در صورت آغاز پرداخت تسهیلات از سال جاری( نیز 

14 میلیون و 4۷۳ هزار تومان خواهد بود.
در دوره بازپرداخت 20ساله تســهیلات مذکور به 
روش ساده، مبلغ اقساط ماهانه معادل 10 میلیون و 
6۵۳ هزار تومان خواهد بود. کل بازپرداخت این وام 
در ماه 12 سال بیستم 2 میلیارد و ۵۵6 میلیون و ۸44 
هزار تومان است. به عبارت دیگر سود تسهیلات ۵۵0 
میلیون تومانی نهضت ملی مسکن 2 میلیارد و 6۸ 

میلیون و 44۳ هزار تومان است.

نایب رئیس فراکسیون انقلاب مجلس با اشاره به اینکه 
جمعیت مستاجران در کشور دو برابر و شمارخانه های 
خالی چهار برابر شده است، تاکید کرد: اخذ مالیات از 
خانه های خالی زمانی اهمیتش دو چندان می شود 
که به این نکته توجه داشته باشیم طی بازه 10 سال 
از سال ۸۵ تا سال ۹۵ شمار خانه های خالی در کشور 
چهار برابر شده است و بر اساس گزارش مرکز آمار از 
6۳۳ هزار واحد در سال 1۳۸۵ به 2 میلیون 600 هزار 

واحد در سال 1۳۹۵ افزایش یافته است.
محســن پیرهادی در جمع خبرنگاران با اشاره به 
وضعیت بازار مســکن و اجاره بها، بیان کرد: کاهش 
قدرت خرید، در سال های اخیر طبقه متوسط را از 
خانه دار شدن دور کرده است. بر اساس سرشماری 
ســال ۹۵ تنها 60 درصد از مردم کشور دارای خانه 
ملکی هســتند و بخش عمده ای از مردم به ناچار به 
اجاره نشینی پناه برده اند. اقدام دولت  در تعیین سقف 
2۵ درصدی اجاره بها می تواند برای طیفی از جامعه 
مستاجران کشور تسکین دهند باشد، اما واقع امر این 
است که با توجه به میزان نرخ تورم در کشور و روند 
صعودی آن کمتر مالکی به افزایش 20 تا 2۵ درصدی 
نرخ اجاره بها رضایت می دهد و متاســفانه شرایط 
تورمی کشور  آنها را به سمت قیمت های واقعی سوق 
می دهد به همین دلیل عملا چنین مواردی به دلیل 
عدم ضمانت اجرایی و بستر واقع بینانه آن در جامعه 
رعایت نمی شوند و باز هم بار اصلی تورم بر دوش مردم 

و اجاره نشینان سنگینی خواهد کرد.
 وی در ادامه اظهار کرد: در ســال های اخیر، علاوه 
بر کند شــدن شــدید تولید و عرضه مسکن، رشد 
غیرمنطقی قیمت مسکن، قدرت خرید و استطاعت 
مسکن برای مردم را به شــدت کاهش داده و اقشار 
متوسط و ضعیف جامعه را بیش از پیش از خانه دار 
شدن دور کرده است. به همین دلیل درصد کمتری 
از خانوارها به تهیه مســکن ملکی قادر بوده و بخش 
عمده آنها به ناچار متقاضی مسکن استیجاری شده و 
سیلی از مردم به سمت اجاره نشینی پناه بردند که ا ین 

موضوع خودافزایش مضاعف وبی سابقه اجاره بها را به 
دنبال داشته است. 

کاهش ۱۳ درصدی جمعیت صاحب خانه 
ها در ۲۰ سال

 وی در ادامه با اشــاره به اینکه در بازه زمانی سال ۸۵ 
تا سال ۹۵ قیمت مسکن در کشور هفت برابر شده 
است، بیان کرد: طبق سرشماری سال 1۳۷۵ چیزی 
حدود ۷۳ درصد از مردم دارای خانه ملکی بوده اند؛ 
اما این آمار در سال 1۳۹۵ به 60 درصد رسیده است 
و در مقابل با رشد جمعیت و به دلیل ناتوانی مردم از 
خرید مسکن، اجاره نشینی در این بازه زمانی حدود دو 
برابر شده است. در بحث اجاره بها مساله اصلی کاهش 
قدرت خرید مردم در روند صعودی تورم است.تورم 
و کاهش قدرت خرید مردم در جای خالی مدیریت 
دقیق بازار مسکن وارایه تسهیلات ناچیز از سوی دولت 
به مردم درحوزه مسکن سبب شده است، بحث مسکن 
و مدیریت و سامان دهی آن به یکی از مسائل مدیریتی 
کشور بدل شود. وی افزود: متاسفانه دولت در حوزه 
تولید مسکن، تسهیلات مناسب مسکن و بالا بردن 
قدرت خرید مردم موفق نبوده اســت. در مقایسه با 
تسهیلاتی ۷0 تا ۹0 درصدی قیمت تمام شده مسکن 
که اغلب کشورها در اختیار شهروندانشان قرار می 
دهند، تسهیلات پرداختی در کشور ما در حوزه مسکن 
تقریبا هیچ است و کمکی به بهبود حال مردم در این 
حوزه نمی کند. مدیریت و تاخیر در تصمیم گیری، 
عدم هدایت مدیریت شده نقدینگی به سمت تولید 
مسکن ارزان و نبود صنعتی سازی خانه و تولید مسکن 
از مهمترین فاکتورهای عدم توفیق دولت ها در رفع و 
حتی ساماندهی بحث مسکن در کشور است.  نماینده 
مردم تهران در مجلس تصریــح کرد: طبق گزارش 
مرکز آمار در سال 1۳۹۵، دو میلیون 600 هزار خانه 
خالی در کشور وجود داشته و بدون هیچ استفاده ای 
رها شده است. وجود خانه خالی به منظور نقل و انتقال 

امری ذاتی در بازار مسکن است. 

رییــس بنیاد مســکن کشــور از افزایش ســقف 
وام ســاخت مســکن شــهری بــه ۵۵0 میلیون 
تومان خبــر داد. اکبــر نیکزاد در خصــوص وام 
مســکن شــهری در طرح نهضت ملی مســکن 
اظهار کرد: با پیگیری های انجام شــده از ســوی 
وزیر اقتصــاد، در شــورای پول و اعتبــار افزایش 
 تســهیلات مســکن شــهری به تصویب رسیده 

است.
وی افزود: براســاس ایــن اقــدام و تصمیم گیری 
انجام شده سقف وام مسکن شهری در همه شهرهای 
کشور ۵۵0 میلیون تومان شده است.  رییس بنیاد 
مسکن کشور گفت: بازپرداخت این وام به صورت 
پلکانی است و اقساط این وام نیز به شکلی است که 

نباید بیشــتر از 40 درصد از حداقل حقوق قانون 
کار باشد.

نیکزاد با بیان اینکــه اعتقاد داریم بــا توانمندی 
داخلی کشــور در بحث نیروی انســانی، مصالح و 
ابــزارآلات، ســالانه توان ســاخت یــک میلیون 
مســکن را قطعا داریم، عنوان کــرد: این مصوبه 
بســیار خوب دغدغه های مردم در بحث مسکن را 
 کمتر می کنــد و می تواند به خانه دار شــدن مردم 

کمک کند. 
وی افزود: ساخت سالانه یک میلیون مسکن هدف 
مهم دولت و از تاکیدات ریاســت جمهوری است و 
همه مسئولان در تلاش هستند تا بتوانند این مهم 

را نهایی کنند.

اقساط ۹.۵ تا ۱۶.۶ میلیون تومانی در دوره ۲۰ ساله

بازپرداخت وام نهضت ملی مسکن پلکانی شد
  رشد چهاربرابری خانه های خالی  در ۱۰ سال

۴۰ درصد خانوار مستاجر هستند

افزایش سقف وام ساخت مسکن به ۵۵۰ میلیون تومان

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

ضرورت ساماندهی بازارهای غیرمولد
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

در صورتی که قادر به اخذ مالیات از بخش غیرمولد و دلالی داشته باشیم می توان به احیای بخش مولد امیدوار بود. اگر طرح مالیات ستانی و به عبارتی طرح مالیات از عایدی سرمایه از بخش های غیرمولد که سهم 
بالایی در اقتصاد کشور پیدا کرده اند، موفق اجرا شود، دلالی دیگر سودی نخواهد داشت و تولید به رونق خواهد رسید. اخذ جرایم سنگین از بخش غیرمولد می تواند نقدینگی را به بخش تولید هدایت کند. این شرایط 

در صورتی تحقق خواهد یافت که عزم جدی برای اجرای این طرح وجود داشته باشد. در غیر این صورت بخش غیر مولد سوار بر اقتصاد خواهد ماند و تولید رشد نخواهد کرد. 
این در حالی است که توقف تورم یا کاهش نرخ تورم در گرو رشد تولید است. با رشد تولید بخش اشتغال تقویت می شود و با افزایش تولید کالا، رشد صادرات رقم خواهد خورد. ارزآوری با رشد صادرات افزایش می یاید 

و رشد اقتصادی بالا می رود. بنابراین با اجرای درست این اقدامات، توقف تورم را خواهیم داشت. در عین حال اقتصادی همراه با ثبات، آرامش و افزایش قدرت خرید را شاهد خواهیم بود. 
لازم به ذکر است در اجرای این طرح می بایست تشخیص خرید خانه یا خودرو برای مصرف شخصی مد نظر قرار داده شود. به عبارتی اجرای درست این طرح نیازمند سامانه ای است که بتواند این موارد را به درستی 
تشخیص دهد. نحوه کار این سامانه باید به صورتی باشد که خرید خانه یا خودرو را برای مصرف شخصی تشــخیص داده و در ازای آن ها مالیات دریافت نکند، بلکه مالیات برای افرادی اعمال شود که همواره در حال 

خرید و فروش خانه یا سایر سرمایه ها هستند.
اصلاح ضرایب مالیاتی نیز بسیار حائز اهمیت است. البته این موضوع مهم را باید بدانیم که نباید تولید را تحت فشارهای مالیاتی قرار دهیم. همچنین نباید تولید را مشمول اخذ ضرایب تصاعدی مالیاتی کنیم. چرا که 

به نفع اقتصادی نیست که تولید باید در آن رونق بگیرد.
ضرایب مالیاتی مربوط و مختص تولید باید ثابت باشد و از همه فعالیت های تولیدی تا زمان رسیدن به سودآوری مالیات زیادی گرفته نشود. بلکه هر چقدر حجم فعالیت بنگاه تولیدی مورد نظر افزایش یافت، نسبت به 
این موضوع مالیات بیشتری نیز اخذ شود. آنچه در این موضوع مهم است، اینکه دولت و مجلس نباید تولید کشور را جریمه کنند. چراکه چنین اقداماتی به شدت در تعارض با رشد و جهش تولید است و به زیان بخش 

مولد اقتصاد کشور منتهی می شود.



3 بازار

رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشت گوسفندي تهران گفت: با توجه 
به رفع مانع ورود دام  از ساير استان ها به تهران پيش بيني مي شود 

که قيمت گوشت کاهش يابد.
علي اصغرملکي، رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشــت گوسفندي 
تهران از رکود حاکم بر بازار گوشت خبر داد و گفت: اکنون هرکيلو 
شقه گوسفندي بدون دنبه با نرخ ۲۴۰ تا ۲۵۰ هزارتومان به مغازه دار 

و ۲۶۰ تا ۲۷۰ هزارتومان به مصرف کننده عرضه مي شود.

او با بيان اينکه کمبودي در عرضه دام نداريم، افزود: مشکل ورود دام 
از ساير استان ها به تهران طي ۳ روز اخير مرتفع شده است که با اين 
وجود انتظار مي رود که تاحدودي قيمت در بازار کاهش يابد. ملکي 
متوسط قيمت کنوني هرکيلو دام زنده را ۱۶۰ تا ۱۶۵ هزارتومان اعلام 
کرد و گفت: گرچه بسياري از واسطه ها صحبت از صادرات دام مي 
کنند، اما تحقق اين موضوع منجر به نوسان قيمت دام و گوشت در 
بازار مي شود. رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشت گوسفندي تهران 

با بيان اينکه قيمت گوشت تابع عرضه و تقاضاست، گفت: با توجه به 
کاهش تقاضا، قيمت تاحدودي افت کرده اســت که با آغاز صادرات 

مجدد قيمت ها بالا مي رود.
به گفته او، قاچاق دام به کشورهاي همسايه کماکان همانند گذشته 
در حال انجام اســت. ملکي گفت: بنابر اطلاع رساني صورت گرفته 
مبني بر ضرورت حذف مانع دام از اســتان هاي اطراف، اين موضوع 

رفع شده است که اميدواريم بر بازار اثر بگذارد

مشاور اتحاديه مرغداران گوشتی گفت: با توجه به افزايش جوجه ريزی نسبت 
به اسفندماه، هيچ کمبودی در عرضه مرغ گرم به بازار نداريم. محمدعلی 
کمالی گفت: برآوردها حاکی از آن اســت که جوجه ريزی ارديبهشت به 
۱۱۰ ميليون قطعه و خرداد ۱۱۵ ميليون قطعه برسد که براين اساس دولت 
بايد آمادگی جمع آوری مرغ مازاد از ســطح بازار به منظور تامين ذخاير 
استراتژيک و تنظيم بازار را داشته باشد. به گفته او ، پتانسيل و ظرفيت اسمی 

توليد مرغ در واحدهای مرغداری بالای ۳ ميليون و ۴۰۰ تا ۳ ميليون و ۵۰۰ 
هزارتن است، درحاليکه مصرف سالانه بيش از ۲ ميليون و ۲۰۰ تا ۲ ميليون 
و ۳۰۰ هزارتن نيست. کمالی سروستانی ادامه داد: با توجه به قدرت خريد 
افراد برآورد می شود که ماهانه ۱۰۵ تا ۱۱۰ ميليون قطعه جوجه ريزی در 
واحدهای مرغداری صورت بگيرد و همواره انتظار سرپرست وزارت جهاد 
آن اســت که به طور دقيق جوجه ريزی انجام شود و در صورت تامين نياز 

داخل و ذخاير استراتژيک، مازاد کشور صادر شود. مشاور اتحاديه مرغداران 
گوشتی با بيان اينکه  جوجه يکروزه کماکان بالاتر از نرخ مصوب عرضه می 
شود، گفت: اکنون ۸۰ درصد جوجه يکروزه با نرخ بالای ۲۲ تا ۲۳ هزارتومان 
عرضه می شــود، درحاليکه نرخ مصوب ۱۵ هزار و ۹۰۰ تا ۱۶ هزار و ۹۰۰ 
تومان است که در نهايت عرضه بالاتر از نرخ مصوب و توافقی بديهی است که 

بر هزينه تمام شده مرغ اثر می گذارد.

حسن خوشخو معاون هوانوردی ســازمان هواپيمايی کشوری از اعمال 
تصميمات احتمالی برای افزايش قيمت بليت هواپيما تا آخر ارديبهشت 
خبر داد و گفت: سازمان هواپيمايی اختياری در خصوص سايت ها ندارد. 
معاون هوانوردی سازمان هواپيمايی کشوری از اعمال تصميمات احتمالی 
برای افزايش قيمت بليت هواپيما تا آخر ارديبهشت خبر داد و گفت: سازمان 

هواپيمايی اختياری در خصوص سايت ها ندارد.
حسن خوشخو در خصوص قيمت بليت پروازهای داخلی، اظهار کرد: آخرين 
تغيير قيمت بليت مربوط به تيرماه سال ۱۴۰۰ بوده است، يکسال و نيم از اين 
موضوع می گذرد. تا آخر ارديبهشت ماه امسال تصميماتی برای حل بخشی 
از مشکلات شرکت های هواپيمايی اتخاذ می شود که بخشی از آن مربوط به 
قيمت بليت هواپيماست. وی ادامه داد: واقعيت اين است که سال گذشته 
حدود ۵۰ درصد حقوق کارگران افزايش يافت و اين مسئله را امسال هم 
داشته ايم که حدود ۲۰ درصد افزايش حقوق يافته است. اين فارغ از مباحث 
مربوط به نرخ ارز و مشکلات تامين قطعه هواپيما. اين ها واقعيت های صنعت 
هوانوردی کشور است. معاون هوانوردی سازمان هواپيمايی کشوری بيان 
کرد: ايران يک کشور قدرتمند و ثروتمندی است و اين را همواره با افتخار 
اعلام کرده ام. اگر فشارهای بين المللی نباشد و دسترسی عادلانه ای به بازارها 

داشتيم قطعاً صنعت هوانوردی متحمل آسيب نمی شد.
خوشخو در خصوص قيمت بليت هواپيما گفت: قانونگذار در ماده ۱۶۱ برنامه 
پنجم توسعه آزادسازی نرخ بليت هواپيما را بر اساس تجربه کشور در ۴۰ 
سال اخير و همچنين چالش های هوانوردی را مصوب کرد تا چالش صنعت 
حل شود. وی در عين حال ادامه داد:، اما به چالش ها و تصميمات ديگری 
برخورديم که دولت تصميماتی را برای تنظيم بازار و حقوق عامه مردم اتخاذ 
کرد. اين تصميمات کلانی بود که سازمان هواپيمايی و صنعت هوانوردی 
به نوعی از آن تبعيت کرد. وی بيان کرد:، اما بايد اشاره کنيم که آزادسازی 
نرخ بليت هواپيما از منظر سازمان هواپيمايی کشوری رهاسازی نيست. اين 
موضوعی است که بايد به صورت جدی پيگيری کرد و صنعت هوانوردی 
در راستای ايمنی و خدمات مطلوب آن بخش از جامعه که با هواپيما سفر 

می کنند ارائه کند. معاون هوانوردی سازمان هواپيمايی کشوری در پاسخ به 
اين پرسش که بعضاً در برخی سايت ها برای يک مسير پروازی چند قيمت 
متفاوت و با اختلاف ۵۰۰ هزار تومانی ارائه می شود، دليل اين اتفاق چيست، 
گفت: در يک هواپيما با تايپ مشــخص کلاس های نرخی متفاوتی مانند 
بيزينس، اکونومی و .. داريم، اما معمولاً نبايد ۵۰۰ هزار تومان در مسيرهای 

پروازی داخلی اختلاف قيمت داشته باشيم.
خوشخو با بيان" اين بخشی است از اختيار و اراده سازمان هواپيمايی خارج 
و در فضای مجازی سوداگری می شود، اضافه کرد: با همکاری دادستانی، 
سازمان حمايت و تعزيرات تلاش می کنيم طی روزهای آينده ثباتی را به 

بازار خريد بليت پروازها برگردانيم.
وی با تاييد کاهش پروازها به دليل نبود قطعه، گفت:بايد بپذيريم صنعت 
هوانوردی جزو سرمايه های کشور است خواهش می کنم اين را به عنوان 
سرمايه ملی بدانيم. بايد قدر زحمات متخصصان اين بخش را بدانيم. امسال 
برخی هواپيماها سال ها زمين گير بوده اند را با تلاش متخصصان وارد چرخه 
خدمات رسانی شده اند. وی تاکيد کرد: ۱۷۰ هواپيمای فعال در کشور داريم 
و آمارها نشــان نمی دهد که ايرلاين ها کم کاری می کنند و ارائه سرويس 
نمی دهند. وی همچنين گفت: از مردم خواهش می کنيم بليت هواپيما را 
از شرکت ها و اپليکيش های مجاز تهيه کنند تا در صورت مشکل احتمالی 

مبالغ استرداد شود.
در همين رابطه عضو کميسيون عمران اظهار داشت: در کشورمان از بيش 
از ۶۰ فرودگاه، کمتر از ۴۰ فرودگاه عملياتی است و کمتر از ۲۰ فرودگاه به 

طوری جدی فعال هستند و تنها يک فرودگاه اقتصادی است.
مجتبی يوسفی درباره درخواست شــرکت های هواپيمايی برای افزايش 
۱۰۰ درصدی بليت هواپيما اظهار داشت: افزايش هزينه های سبد خانوار 
مردم با مشکلات مواجه کرده  است. در اين ميان بايد حواسمان به عده ای 
که می گويند صنعت هوانوردی صنعتی نيست که مردم از آن استفاده کنند 
و اين صنعت مختص افراد متمول است، باشد و اين اظهارات و ادعا خطای 
محاسباتی است که جديدا حتی برخی  از مديران، آن را مطرح می کنند و 

دچار اين خطا شده اند. وی گفت: بسياری از مردم از اقشار پايين برای درمان 
و عده ای هم برای انجام امور اداری مجبور به اســتفاده از هواپيما هستند. 
نمی توان برای رســاندن يک بيمار به مقاصد، مسافت را چندين ساعت از 

طريق حمل و نقل جاده ای طی کرد.
عضو کميســيون عمران مجلس تاکيد کرد: هر چند به دليل مشکلات 
اقتصادی، بسياری از مردم در تامين معيشت خود مانده اند اما مسافرت رفتن 
همين مردم برای بخش هايی ايجاد اشــتغال کرده و افزايش قيمت بليت 
هواپيما اشتغال صنعت گردشگری و هتلداری را تهديد می کند و به همين 
دليل در برخی از  کشورهای دنيا شاهد آن هستيم که صنعت هوايی با هزينه 
سر به سر مسافر را جا به جا می کند. وقتی صنعت هتلداری و گردشگری 

دچار مشکل شود، اشتغال اين حوزه هم به تبع آن دچار مشکل می شود.   
يوسفی ادامه داد: سرمايه گذاری که قصد فعاليت اقتصادی در يک منطقه 
را دارد که قطعا در اشــتغالزايی در آن منطقه اثرگذار است؛ اولين نکته ای 
که به آن توجه دارد، دسترســی سريع و آســان به آن منطقه است. کدام 
سرمايه گذاری ۲۰ ساعت مسافت جاده ای و ريلی را طی می کند تا به مقصد 

مورد نظر برای سرمايه گذاری برسد.
عضو کميسيون عمران افزود: افزايش قيمت ها از جمله قيمت بليت هواپيما 
باعث می شود در اين شرايط که تورم سبد خانوار را کوچک کرده، مشکلاتی 
برای مردم به وجود بيايد و اشتغال و درآمد مردم را در حوزه های گردشگری 
و هتلداری تحت تاثير قرار می دهد. وی گفت: مخالف افزايش قيمت بليت 
هواپيما هستيم و به اين موضوع در کميسيون عمران هم تاکيد داشته ايم و 

بازار برای بيشتر از اين قيمت ها در بليت هواپيما کشش ندارد.
عضو کميسيون عمران مجلس اظهار داشت: اما بايد توجه داشته باشيم که 
صنعت هوانوردی در ۴۰ سال گذشته تحريم بوده و با وجود اين مشکلات، 
مختصصان و صاحبنظران اين صنعت با چنگ و دندان نتوانســته اند اين 
صنعت را حفظ کنند و با دست خالی به جنگ تحريم های صنعت هوانوردی 
می  روند. در اين شرايط دولت هم بايد تعهدات خود در اين صنعت از جمله 

تامين ارز صنعت هوانوردی را انجام دهد.

نوسان قيمت دام و گوشت با صادرات دام

کمبودی در عرضه مرغ گرم نداریم
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نايب رييس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزی 
خاطر نشان کرد: تورم ميوه نسبت به ساير اقلام 
خوراکی کمتر است اما با افت توان خريد مصرف 
کنندگان رغبت چندانی برای خريد ميوه نوبرانه 
ازخود نشــان نمی دهند و منتظر ربزش بيشتر 

قيمت ها هستند.
اســماعيل مراديان از افت ۵۰ درصدی قيمت 
ميوه های نوبرانه در ميدان اصلــی ميوه تره بار 
خبر داد و افزود: تورم ميوه نسبت به ساير اقلام 
خوراکی کمتر است اما با افت توان خريد مصرف 
کنندگان رغبت چندانی برای خريد ميوه نوبرانه 
ازخود نشــان نمی دهند و منتظر ريزش بيشتر 

قيمت ها هستند.
به گفته وی؛ مردم توان خريد ميوه کيلويی ۳۰ 
تا ۵۰ هزار تومانی را دارند. ايــن فعال صنفی با 
بيان اينکه هفته گذشــته زردآلــود ۱۵۰ هزار 
تومان در ميدان خريد و فروش می شــد، گفت: 
از ابتدای هفته جاری قيمــت زردآلو افت کرد 
و به کيلويی ۹۰ تا ۱۰۰ هزار تومان رســيد؛ به 
نظر می رســد با عرضه ميوه های سر درختی از 
 هفته آينده قيمت زردآلو و ســاير نوبرانه ها افت 

بيشتری کند.
مراديان با اشاره به نرخ انواع ميوه نوبرانه، گفت: 
توت فرنگــی کيلويی ۵۰ تا ۱۳۰ هــزار تومان، 
گوجه ســبز کيلويی ۲۰ تا ۸۰ هزار تومان، هلو 
۲۰ تا ۷۰ هزار تومان خريد و فروش می شــود.  
وی قيمت پرتقــال باکيفيــت در ميدان اصلی 
ميــوه و تره بار را کيلويی ۳۲ هــزار تومان اعلام 
کرد و افزود: قيمــت هندوانه در يک هفته اخير 

از کيلويی ۴ هزار تومان به کيلويی ۸ هزار تومان 
رسيد؛ کاهش عرضه  افزايش نرخ هنداونه را به 

همره آورد.
نايب رييس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزی 
ادامه داد: کاهو، کلم سفيد و قرمز و فلفل دلمه ای 
رنگی به روسيه و عراق صادر می شود و از هفته 
گذشــته تا به امروز قيمت انواع کلم افزايش ۵۰ 

درصدی را تجربه کرد.
مراديان با اشاره به نرخ انواع صيفی جات، گفت: 
هويج کيلويی ۵ تا ۱۰ هزار تومان، کدو کيلويی 
۱۰ تا ۱۸ هزار تومان، بادنجان کيلويی ۱۰ تا ۲۵ 
هزار تومان، فلفل دلمه ای کيلويی ۱۵ تا ۳۵ هزار 
تومان، کرفس کيلويی ۳۰ تــا ۳۵ هزار تومان، 
سبزی کيلويی ۱۰ تا ۱۸ هزار تومان، پياز کيلويی 
۱۰ تا ۱۵ هزار تومان،  گوجه کيلويی ۱۰ تا ۲۰ 

هزار تومان خريد و فروش می شود.
وی فروش ســيب زمينی زير ۱۰ هــزار تومان 
را برای کشاورزان بدون ســود دانست و افزود: 
سيب زمينی در ميدان از کيلويی ۱۰ تا ۱۷ هزار 
تومان موجود اســت؛ هفته پيش سيب زمينی 
گرگان و بندر عباس وارد ميدان شد که کيفيت 
اين محصولات بسيار بالاست. اين فعال صنفی 
از کاهــش ۱۰ درصدی قيمت مــوز خبر داد و 
افزود: قيمت موز ۲ هفته پيــش به کيلويی ۹۰ 
تا ۱۰۰ هزار تومان رســيد؛ اما هم اکنون قيمت 
موز در ميدان کيلويی ۷۵ هزار تومان شده است 
متاسفانه نظارت در بازار موز کم است و اين بازار 
در دست عده ای خاص اســت که اين بازار را به 

ميل خود مديريت می کنند.

رئيس اتحاديه ابزار فروشــان تهران با تاکيد بر 
اينکه توليدکنندگان ابــزارآلات نياز به حمايت 
ويژه دارند گفت: بهبود شرايط اقتصادي عاملي 
براي بازگشت رونق به صنف ابزار فروش و به تبع 

آن کارآفريني با هزينه اندک است.
مهدي باقرپــور، رئيس اتحاديه ابزارفروشــان 
تهران گفت: همانطور که مطلع هستيد کشور ما 
از نظر منابع مختلف زيرزميني و معدني ۷ درصد 
منابع دنيا را در اختياردارد و رشد توليد به عنوان 
کليد واژه ايجاد ارزش افزوده براي اين مواد اوليه 
مي تواند وضعيت اقتصادي ايران را بهبود بخشد. 
حال براي نيل به اهداف استفاده بهينه از منابع، 
يکي از مهمترين حوزه هاي موثر بر توســعه و 
رشد توليد، تامين ابزارآلات مناسب براي شروع 

فرآيند است .
وي در ادامــه گفــت: اعضــاي اتحاديه صنف 
ابزارفروشــان به عنوان تامين کنندگان بخش 
اعظم نياز کشــور به ابزارآلات صنعتي عليرغم 
مشکلاتي که وجود دارد از هيچ کوششي براي 
حرکت بهتر و روان تر چرخ توليد دريغ نکرده اند 
.باقرپور اظهار کرد: افزايش نرخ ارز، مشــکلات 
متعدد صنعتگران در بخش هاي مختلف از جمله 
تامين نقدينگي و تحريم هاي ظالمانه از يک سو 
و برخي تصميمات غيرکارشناسي موجب شده 
است که حرکت صنعت و توليد و در نتيجه بازار 

از طراوت لازم برخوردار نباشد .
رئيس ابزارفروشــان تهران با ذکر اين نکته که 
رشد توليد و صادرات که نتيجه آن مهار تورم و 
همچنين افزايش سطح اقتصادي خانوار است از 
توجه هرچه بيشتر به صنعت و علم حاصل مي 
شــود، بيان کرد: عدم توجه و حمايت کافي از 
توليدکنندگان حوزه ابزار يکي از مسائلي است 
که مي توان به آن اشاره کرد. به عنوان نمونه يکي 
از کارخانجات توليدکننده آچار و ابزار عليرغم 
توليدات با کيفيت و جامع، چند سالي است که 

به دليل مشکلات، جمع آوري شده است .

باقرپور افزود: در سمت مقابل ايجاد ممنوعيت 
واردات غيرکارشناســي بــراي برخي شــاخه 
هاي ابزار که مورد مصرف غالب صنايع اســت، 
تامين اين اقلام را با سختي روبه روکرده است. 
اميدواريم تعامل بيشــتري بيــن بخش هاي 
مختلف اجرايي، بازار و دانشگاه شکل بگيرد تا با 
تامين ابزارآلات مورد نياز صنايع از طريق توليد 
داخلي و واردات به توســعه و رشد صنعت و در 
نتيجه اقتصاد جامعه کمک لازم را کرده باشيم.

رئيس ابزارفروشــان تهران خاطرنشــان کرد: 
از آنجائي که نياز به ابــزار مختص کارخانجات 
صنعتي بزرگ نيست و دايره گســترده نياز به 
ابزارآلات را مي تــوان از خانه تا صنايع پيچيده 
دانســت، روزانه درخواست هاي متعددي براي 
شروع فعاليت و صدور پروانه کسب براي فضاي 
حقيقي و مجازي به اتحاديه واصل مي گردد که 
متاســفانه عليرغم تلاش همه جانبه همکاران، 
به دليل اجراي نامناســب قانون تسهيل صدور 
مجوزهاي کسب و کار نتوانسته ايم در اين مورد 

خدمات مناسبي به همکاران خود ارائه کنيم .
وي افزود: نکته قابل توجه در رابطه با بازار تامين 
ابزار اين است که فارغ از بخش هاي تخصصي و 
ابزارآلات مورد نياز صنايع خاص، هر شــخصي 
کــه بتواند اســتفاده صحيح از دســتگاه فرز و 
يک دســتگاه جوش يا حتي يک دست آچار را 
بياموزد مي تواند شــغلي با هزينه اوليه اندک 
براي خود فراهم کند. اميدواريم همين اشــاره 
موجز موجبات توجه هرچه بيشتر دولتمردان و 
مسئولان به اين بخش از کسب و کار را بخوبي 

جلب کرده باشد.
رئيس ابزارفروشان تهران در پايان گفت: مدتي 
اســت که محدوديت هاي ايجاد شده در فضاي 
مجازي به کسب و کار ما آســيب زده است که 
مي توان با درايــت حاکميت، اين محدوديت را 
کاهش داد تا بخش فروش مجــازي نيز دوباره 

جان بگيرد.

مرکز آمــار ايران اعــلام کرد: براســاس نتايج 
حاصل از طــرح آمارگيری باغــداری ۱۴۰۱، 
 مقدار توليد محصولات دائمــی ۱۲ ميليون تن 

برآورد شد.
نتايج حاصل از طــرح آمارگيــری باغداری در 
ســال ۱۴۰۱ توســط مرکز آمار ايران منتشر 
شــد. بر اين اســاس، ۶۴ درصــد از کل توليد 
محصــولات باغــی در ســال ۱۴۰۱ مربوط به 
محصولات ســيب، پرتقال و نارنگــی، انگور و 
خرما بوده اســت. طرح آمارگيری باغداری در 
سال ۱۴۰۱ اجرا شــد. بر اساس نتايج حاصل از 
طرح ياد شده، مقدار توليد محصولات دائمی در 
 ســال ۱۴۰۱حدود ۱۲ ميليون تن برآورد شده

 است.
مساحت باغ ها و قلمســتان های کشور در سال 
۱۴۰۱، حدود ۱.۹ ميليون هکتار برآورد شــده 
که ۶۹ درصد باغ ســاده )تک محصولی( و ۳۱ 
درصد باغ مخلوط )چند محصولی( بوده اســت. 
مقايســه نتايج حاصل از اين طرح با دوره قبل 
نشان می دهد که مقدار توليد محصولات دائمی 
حدود ۸ درصد کاهش يافته است. ۶۴ درصد از 

کل توليد محصولات باغی در سال ۱۴۰۱ مربوط 
به محصولات ســيب، پرتقال و نارنگی، انگور و 

خرما بوده است.
مقدار توليد پرتقال و نارنگی در سال ۱۴۰۱، در 
حــدود ۳ ميليون تن برآورد شــده که ۹ درصد 
افزايش نسبت به سال ۱۳۹۸ يافته است. مقدار 
توليد سيب در سال ۱۴۰۱، حدود ۲ ميليون تن 
برآورد شد که نسبت به سال ۱۳۹۸ در حدود ۱۱ 

درصد کاهش داشته است.
برآورد مقدار توليد انگور در سال ۱۴۰۱، حدود 
۱، ۴ ميليون تن بوده که ۲۷ درصد کاهش نسبت 
به سال ۱۳۹۸ داشته است. مقدار توليد خرما در 
سال ۱۴۰۱، در حدود ۱ ميليون تن برآورد شده 
که ۲۱ درصد کاهش نســبت به سال ۱۳۹۸ را 

نشان می دهد. 
نتايج حاصل از اين آمارگيری نشان می دهد که 
۶۷ درصد باغ ها و قلمســتان های کشور در ۱۰ 
استان کشــور )کرمان، خراسان رضوی، فارس، 
آذربايجان غربی، آذربايجان شــرقی، مازندران، 
 اصفهان، يزد، سيســتان و بلوچستان و زنجان( 

واقع شده است.

رئيس کميســيون حمل 
و نقــل و لجســتيک اتاق 
بازرگانی خاطر نشان کرد: 
به نظر می رســد برقراری 
مراودات تجاری با عربستان 
می تواند تاحــدودی پيامدهای نپذيرفتن FATF از 
سوی ايران را مهار کند البته مشــروط به اينکه ما 
بتوانيم با عربستان پيمان پولی دو جانبه داشته برقرار 

و با ارزهای محلی دو کشور تجارت را دنبال کنيم.
علی حسينی با بيان اينکه تحريم ها امکان دسترسی 
به راه های ســنتی دريايی ايــران در خليج فارس 
را از بين برد، گفت: بايد اين مســيرها به سيســتم 
دريانوردی ســنتی ما باز گردانده شود چراکه برای 
توسعه مناسبات تجاری نياز داريم که با بنادر اصلی 
عربستان ارتباط داشته باشيم و به نظر می رسد که 
مسير دريايی با عربستان اقتصادی ترين مسير است.
وی با تاکيد بر اينکه ۹۰ درصد از حمل و نقل تجارت 

خارجی ايران از طريق دريا انجام می شود، تصريح 
کرد: پيشــنهاد اول من اين است که مسير دريايی 
سنتی ايران که از صدها ســال پيش جريان داشته 
تقويت و اين خطوط را سامانی دهی مجدد بدهيم و 
ظرفيت آن را بالا ببريم؛ اين بخش مهمی است که 
می تواند سريع راه بيفتد و برای از سرگيری مجدد 

آن نياز به بروکراسی زيادی وجود ندارد.
رئيس کميســيون حمل و نقل و لجســتيک اتاق 
بازرگانی ادامــه داد: بايد از توانايــی بنادر بزرگ و 
خطوط کشتيرانی اصلی عربستان استفاده و خطوط 
مرتب و منســجمی با بنادر اين کشور ايجاد کنيم. 
توســعه ارتباط دريايی در واقع ايجاد زيرســاخت 
است برای ســاير  شــيوه های حمل و نقل است به 
عنوان مثال اســتفاده از شــناورهای رو رو، امکان 
جابه جايی کاميون هــای دو طرف را ايجاد می کند 
که اين موضــوع می تواند به ترانزيت دو کشــور در 

آينده کمک کند.
به گفته حســينی؛ بخشــی از صادرات عربستان 
به کشورهای آســيای ميانه، روســيه، پاکستان و 

افغانستان است که می توان از طريق  کشتی های رو 
رو که در خليج فارس است انجام شود. وی با اشاره به 
لزوم تقويت خطوط هوايی ايران و عربستان، اضافه 
کرد: در گذشته پرواز مستقيم ايران به جده برقرار 
بود؛ بعد از بهبود روابط بهتر است که اين خط دوباره 
فعال شود و بايد هماهنگی های لازم برای پروازهای 

باری به ساير فرودگاه های اين کشور انجام شود.
عربســتان برنامــه بلندمدت و گســترده ای برای 
تقويت خطــوط هوايی خــود را دارد و تلاش دارد 
که مانند کشــورهای ترکيه، امارات و قطر شود؛ به 
نظر می رسد ما بايد از اين ظرفيت اين کشور در اين 
بخش استفاده بيشــتری کنيم. اين فعال اقتصادی 
تاکيد کرد: مسير جاده ای ايران و عربستان از طريق 
کشــورهای عراق و کويت می تواند برقرار شــود و 
کاميون های ايرانی از اين مسير به عربستان بيايند؛ 
همچنين از  خط راه آهنی که به زودی از خرمشهر به 
بصره وصل می شود می توان شرايط اتصال ريلی به 

عربستان را فراهم کرد.
رئيس کميســيون حمل و نقل و لجســتيک اتاق 

بازرگانی در پاســخ به اين پرســش که مــراوده با 
عربســتان تا چه ميزان می تواند نوســانات نرخ ارز 
در ايران را مديريــت کند؟ گفت: بازار عربســتان 
ويژگی های خاص خود را دارد اين بازار گســترده و 
ثروتمند اســت و حجم واردات و صادرات در زمينه 
نفت و محصولات پتروشــيمی در اين کشور قابل 
توجه است و هر کشوری با عربستان ارتباط تجاری 
برقرار کنــد می تواند از ظرفيت بالايی اين کشــور 

درتجارت استفاده کند.
وی با بيان اينکــه ارتباط با عربســتان در کاهش 
تبعات تحريم ها عليه ايران اثر می گذارد، گفت: به 
نظر می رسد برقراری مراودات تجاری با اين کشور 
می تواند تاحــدودی پيامدهای نپذيرفتن FATF از 
سوی ايران را مهار کند البته مشــروط به اينکه ما 
بتوانيم با عربستان پيمان پولی دو جانبه داشته برقرار 

و با ارزهای محلی دو کشور تجارت را دنبال کنيم. 
حسينی عربستان را يک کشور راهبردی در دنيای 
عرب معرفی کرد و افزود: مراوده با عربستان می تواند 
تاثير مثبتی در تجارت ما با ســاير کشورهای عرب 
بگذارد و رابطه ما را با ســاير کشــورهای منطقه را 
بهبود ببخشــد؛ اگر وارد مبادلات پيمان منطقه ای 
با عربستان شــويم و ايران نيز به عنوان عضو ناظر 
وارد شورای همکاری ها با خليج فارس شود می توان 
از اين مزايــا و تخفيف های گمرکی اســتفاده کرد 
و در اين ميــان توافق در زمينــه تعرفه ترجيحی 
اهميت ويژه دارد. برای ايجاد ايــن موافقت نامه ها 
بايد بخش هــای دولتی ماننــد وزارت خارجه وارد 
و توافقنامه دوطرفه ايجاد کنند زيرا در ســايه اين 
توافق ها می توان مبادلات را آسان و با هزينه پايين 
انجام داد هزينه پايين تجارت نيز به معنی سودآوری 

بيشتر است.
وی با اشــاره به ثبات ارزش ريال عربستان، گفت: 
ريال عربســتان برای تجــار  دولتــی و خصوصی 
جذابيت بيشتری دارد؛ نمی دانم بنا به چه منطقی 
ما پيمان های پولــی دوجانبه با کشــورهای که با 
آنها مراودات تجاری و سياســی خوبی داريم ايجاد 
نمی کنيم؟ همواره اين پرسش برای بخش خصوصی 
مطرح بوده است که چرا برای بازگشت راحت پول 
و سود بيشــتر اين پيمان ها برقرار نمی شود؟ اين 
پيمان ها در گســترش مبادلات تجاری کمک و تا 
حدودی مبنا بودن دلار و يورو را کاهش می دهد لازم 
است که در اين زمينه وزارت اقتصاد و بانک مرکزی 

ما باجديت بيشتری اين مهم را دنبال کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

پیمان پولی دوجانبه تهران- ریاض برقرار شود

جذابیت ریال عربستان برای تجار 
مردم توان خرید میوه نوبرانه را ندارند

بازار »موز« در دست عده ای خاص 

توليدکنندگان ابزارآلات نياز به حمایت ویژه دارند

توليد محصولات باغی ۱۲ ميليون تن برآورد شد

»تنها یک فرودگاه« در ایران سودآور است 

زمزمه افزایش قيمت بليت هواپيما 
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فناوری و 
اطلاعات

زارع پور اعلام کرد؛
افزایش ۵۰ درصدی سرعت اینترنت همراه

وزیر ارتباطات وفناوری اطلاعات گفت: در یک سال گذشته سرعت اینترنت همراه 
حدود ۵۰ درصد و اینترنت ثابت حدود ۱۰ درصد بهتر شده است.

عیسی زارع پور دریکی از پیامرسان های بومی در پاسخ به یکی از کاربران گفت: 
بر اساس گزارش مراجع جهانی اسپید تست، در یک سال گذشته سرعت اینترنت 
همراه حدود ۵۰ درصد و اینترنت ثابت حدود ۱۰ درصد بهتر شده و جایگاه ایران 
هم در همراه حدود ۱۲ پله ارتقا یافته اســت. وی در ادامه در پاسخ به اینکه چرا 
بسته های اینترنتی زود تمام می شود، تصریح کرد: همکاران من در سازمان تنظیم 
مقررات بر عملکرد اپراتورها نظارت دارند و اگر از اپراتوری شکایت دارید می توانید 
با ۱۹۵ تماس بگیرید تا رسیدگی کنند. زارع پور در ادامه در پاسخ به هزینه اینترنت 
ثابت و همراه گفت: قیمت اینترنت ثابت و همراه در یک ســال گذشته تغییری 

نداشته است اگر مورد خلاف این موضوع است حتماً با ۱۹۵ تماس بگیرید.

اقدامات وزارت ارتباطات در 20 ماه خدمت:
رشد ۴۰۰ تا ۹۰۰ درصدی کاربران پیام رسان های بومی

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در گزارشی، اتصال ۹۵ درصدی دستگاه های 
دولتی به پنجره ملی خدمات هوشــمند، رشــد ۴۰۰ تا ۹۰۰ درصدی کاربران 
پیام رسان ها و شبکه های بومی و پرتاب موفق ماهواره های نور ۲ و خیام با امکان 
رصد زمین با تصاویر رنگی را از جمله مهمترین اقدامات این وزارتخانه در ۲۰ ماه 
اخیر برشــمرد. وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در گزارش عملکرد ۲۰ ماهه 
خود به شرح اقداماتی پرداخته که در این مدت در این وزارتخانه در جهت توسعه 
شبکه ارتباطی، رشــد اقتصاد دیجیتال، توسعه صنعت فضایی و افزایش کیفیت 

اینترنت انجام داده است.
از جمله این اقدامات می توان به حضور ۳۵ میلیون کاربر ایرانی در پیام رسان های 
بومی، رونمایی از ۲ ماهواره سنجشــی و مخابراتی ناهیــد ۲ و طلوع ۳، افزایش 
پیشــرفت شــبکه ملی اطلاعات از ۲۳ درصد در ابتدای دولت سیزدهم به ۶۰ 
درصد، راه اندازی اینترنت ویژه کودک و نوجوان و پرداخت بیش از ۴۲۶ هزار فقره 

تسهیلات به ارزش ۲۹۰ هزار میلیارد ریال به روستاییان اشاره کرد.
همچنین در ادامه ایــن گزارش به  راه انــدازی ۶۶۷ باجه جدید پســت بانک در 
روستاهای کشــور، جا به جایی بیش از ۳۵۰ میلیون مرسوله، توسعه سامانه برای 
دسترسی پرُسرعت برنامه نویسان و متخصصان به سایت های تحریمی، فراهم کردن 
امکان دسترسی پرسرعت مبتنی بر فیبرنوری برای ۲.۵ میلیون خانوار در سراسر 
کشور نیز اشاره شــده اســت. برپایه این گزارش، کاهش پینگ ۲۰۰ بازی آنلاین 
پرمخاطب با میزبانی آن ها در رادار گیم، رسیدن ســهم اقتصاد دیجیتال از تولید 
ناخالص ملی از ۶.۴ درصد در ابتدای دولت به ۷.۵ درصد، آغاز پروژه ملی فیبرنوری 
منازل و کسب وکارها در ۱۶ استان و ۳۰۰ شهر، تصویب آیین نامه حمایت از سکوها 
و کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال از جمله اقداماتی است که وزارت ارتباطات در ۲۰ 
ماه فعالیت خود در عرصه های فضایی، ارتباطی، پستی، بانکی، تنظیم گری، شبکه 

ملی اطلاعات، زیرساختی، پژوهشی و علمی، فناوری اطلاعات انجام داده است.

6 هزار و 82۰ محصول برای اتصال به نیازهای فناورانه 
کشور عرضه شد

قانون عرضه و تقاضا؛ اصل اساسی تشــکیل دهنده نظریه های اقتصادی، به شمار 
می رود. عرضه و تقاضا نشان دهنده رابطه درســت و پایدار میان عرضه و تقاضای 
محصولات و خدمات است و تا زمانیکه این رابطه حیاتی شکل نگیرد؛ عملا بازاری 
ایجاد نخواهد شد. به گفته کارشناســان؛ در همه بازارها رقابت بین فروشندگان و 
خریداران در جریان است. فروشندگان اهداف و منافع خود را دنبال می کنند و به 
دنبال افزایش سود هستند. هدف خریداران هم دستیابی به قیمت مناسب و پایین 
در بازار است. این رابطه مستقیم و پایدار میان عرضه و تقاضا در بازار فناوری و نوآوری 
نیز وجود دارد و اتصال این دو به هم بهترین ابزار برای بقا و رونق بازار فناورانه است. 
حلقه اتصال آنها را نیز کارگزاران فناوری تشکیل می دهند. کارگزاران فناوری یکی 
از پایه های اصلی ارتباط با صنعت و تجاری سازی دستاوردهای فناورانه محسوب 
می شوند. آنها تسهیل گران فناوری هستند و در به هم رسانی عرضه و تقاضا، خلق 
فرصت های ویژه و مشاوره کسب و کار به فناوران کمک می کنند. شبکه فن بازار ملی 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری نیز با کمک همین 
کارگزاران توانسته ۱۶ هزار و 8۲۰ محصول فناورانه را به بازار تقاضا معرفی کند تا 
تجاری سازی این محصولات شتاب گیرد. محصولاتی در حوزه های مختلف فناورانه 
همچون نفت، گاز، پتروشیمی، سلامت، گیاهان دارویی، دارو، کشاورزی و غیره که 
نقشی موثر در توسعه بازار فناوری دارند و توسط فناوران کشور به تولید رسیده اند.

افزایش قیمت آیفون ۱۵ پرو کولاک می کند
شایع شده است که مدل های آیفون ۱۵ پرو اپل که اواخر سال میلادی جاری به 

بازار عرضه می شوند، افزایش قیمت قابل توجهی خواهند داشت.
آن طور که از سوی یک منبع تائید نشده در ویبو شــایع شده است، اپل سرگرم 
برنامه ریزی برای افزایش قیمت مدل های آیفون ۱۵ پرو در سال میلادی جاری 
برای افزایش اختلاف قیمت با آیفون ۱۵ پلاس اســت. قیمــت آیفون ۱۴ پرو و 
آیفون ۱۴ پرو مکس به ترتیب از ۹۹۹ دلار و ۱۰۹۹ دلار شروع می شود. بنابراین 
هرگونه افزایش قیمت، هر دو مدل رده بالای آیفون را برای نخستین بار، به بالای 
۱۰۰۰ دلار می رساند. در این گزارش افزوده شده از آنجا که آیفون ۱۵ و آیفون ۱۵ 
پلاس، تعدادی ویژگی های منحصر بــه مدل های پرو مانند جزیره پویا و دوربین 
۴8 مگاپیکسلی خواهند داشت، لازم است که مدل های پرو و غیرپرو از نظر قیمت، 

امسال اختلاف بیشتری داشته باشند.
اواخر سال گذشته گزارش شد که اپل به طور جدی نگران فروش آیفون ۱۴ پلاس 
است که قیمت آن از 8۹۹ دلار شروع می شود و فقط ۱۰۰ دلار کمتر از آیفون ۱۴ 
پرو است. در نتیجه، این شرکت ظاهرا  در حال بررسی استراتژی های قیمت گذاری 

مختلف برای تقویت فروش مدل های استاندارد آیفون ۱۵ است.
جف پو، تحلیلگر فناوری در شــرکت ســرمایه گذاری "هایتونگ اینترنشــنال 
سکیوریتیز"، این افزایش قیمت را تایید کرده است. با وجود گزارش های متعدد 
مبنی بر اینکه مدل های سال گذشته آیفون ۱۴، حدود ۱۰۰ دلار افزایش قیمت 

خواهند داشت، این اتفاق نیفتاد و قیمت آنها مانند مدل های آیفون ۱۳ بود.
اپل در سال های اخیر در بازارهای خارج از آمریکا، قیمت مدل های آیفون را چند 
بار افزایش داده است که تا حد زیادی، به دلیل نوسانات ارزی خارجی بوده است. 
به عنوان مثال، در انگلیس، قیمت آیفون ۱۴ پرو از ۱۰۹۹ پوند آغاز می شود، در 
حالی که قیمت آیفون ۱۳ پرو ۹۴۹ پوند است. افزایش قیمت در آمریکا با توجه به 

تورم بالاتر از حد میانگین، محتمل است.
اپل موفق شده است قیمت اولیه شش نســل متوالی مدل های Pro بدون تغییر 
نگه دارد، اما درنهایت قیمت ها احتمالا باید افزایش پیدا کند تا این شرکت بتواند 
حاشیه سود خود را حفظ کند. مشخص نیست که آیا آیفون ۱۵ و آیفون ۱۵ پلاس 
استاندارد هم نسبت به آیفون ۱۴ و آیفون ۱۴ پلاس که قیمت آنها به ترتیب از ۷۹۹ 
دلار و 8۹۹ دلار آغاز می شود، افزایش قیمت خواهند داشت یا خیر. انتظار می رود 

اپل طبق معمول در سپتامبر، سری آیفون ۱۵ را رونمایی کند.
بر اساس گزارش مک رومرز، شایعه شده است که هر چهار مدل آیفون ۱۵ پورت 
یو اس بی-سی، جزیره دینامیک و قاب کمی خمیده تر دارند، در حالی که بیش از 

۱۰ ویژگی و تغییر بیشتر برای مدل های Pro شایعه شده است.

اخبار

معاون علمی و فناوری ریاست 
جمهوری از تأســیس پارک 
فنــاوری مشــترک در حوزه 
فناوری های خــودرو خبر داد 
و اعلام کرد: شــکل گیری این 
پارک با سرمایه گذاری مشترک، می تواند فناوری نهفته 
در دانش بنیان ها را به بدنه صنعت خودرو پیوند دهد. به 
گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس  جمهور از ظرفیت ها و توانمندی های شرکت جتکو 

بازدید کرد.
روح الله دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس  جمهور، با اشــاره به ظرفیت های شــرکت جتکو 
و توانمنــدی بالای مغزافــزاری و فناورانه این شــرکت 
دانش بنیان گفت: صنعت خودروی کشــور بیش از ۵۰ 
سال عمر دارد و تجربه های متفاوتی را از سر گذرانده است. 
در سال های اخیر حرکت های جدی برای تحول صنعت 
خودرو اتفاق افتاده اســت. شرکت دانش بنیان جتکو که 
امروز از توانمندی های آن بازدید کردیم قریب به ۲۰۰ نفر 
از بهترین نخبگان کشــور را در خود جمع کرده است که 
مسائل خودروی کشور را در دل خودروسازی، نه در یک 
فضای انتزاعی و دور، بررسی و حل می کنند. راهکارهای 
نوآورانه ای همچون پلتفرم الکترونیک خودرو، توســعه 
خودروی برقی و طراحی و تولید قطعات از توانمندی های 

این شرکت به شمار می رود.
وی با بیان این که حل مسائل و ضعف های بنیادین صنعتی 
خودرو نیازمنــد گذر زمان و نقش آفرینی شــرکت های 
دانش بنیان و نیروی انسانی خلاق و فناور است، ادامه داد: 
با اعتقاد و عزم جدی که ایران خودرو به توسعه و حمایت از 
رسوخ فناوری در صنعت خودرو دارد، امید داریم با کمک 
این نیروی انسانی توانمند، شاهد تحولات چشمگیری در 

صنعت خودروی کشور باشیم.
وی افزود: خودروی برقی که امروز به مرحله نیمه صنعتی 
رسیده و بسیاری از تست ها را با موفقیت پشت سر گذاشته 
اســت، یکی از اتفاقات تحول آفرین در صنعت خودروی 
کشور است که بر مبنای یک اســتاندارد روزآمد و بسیار 
دقیق طراحی شده است. با رفع کاستی ها و نزدیک  شدن 
به معیارها، این خودرو در آینده ای بسیار نزدیک، از آمادگی 

برای ورود به بازار داخلی و بین المللی برخوردار می شود.
دهقانی، با تأکید بر این که صنعت خودروسازی کشور دارای 
توانمندی های زیرساختی، فناورانه و تولیدی بسیار خوبی 
است، اما این صنعت برای شکوفایی به بازار و حمایت نیاز 
دارد، ادامه داد: خاطرم هست سال ۹۶ که از ایران خودرو 
بازدیدی داشتیم. در آن زمان شاید من هم مانند عامه مردم 
نســبت به توانمندی های صنعت خودروسازی کشورم 
چندان آشنایی و باوری نداشتم، اما در بازه ۶ماهه ای که 
در ایران خودرو فعالیت کردم، با تمــام وجود به این باور 
رسیدم که این صنعت، نه تنها پیشتاز، توانمند و مبتنی بر 
استانداردهای روز دنیاست، بلکه از ظرفیت های زیرساخت 

و مغزافزاری بسیار خوبی هم برخوردار است.

رئیس بنیاد ملی نخبگان با بیان این که چالش اساسی و 
اصلی صنعت خودرو، از جنس نیروی انســانی، فناوری و 
سخت افزاری نیست، بلکه از جنس اقتصاد و بازار است، ادامه 
داد: باید بازار بزرگی که اکنون با تعدد بازیگران کوچک، 
دچار محدودیت شــده، در اختیار شرکت های توانمند و 
بزرگ قرار بگیرد. هم افزایی و یکپارچه شدن شرکت ها و 
شکل گیری کنسرسیوم های بزرگ دانش بنیان، می تواند به 
حل این چالش کمک کند. در کشورهای صاحب فناوری 
و توســعه یافته، در یک حوزه صنعتی خاص، نهایتاً ده تا 
دوازده شــرکت بزرگ فعالیت دارند. مصداق این موضوع 
حوزه غذا است و در حالی که در اروپا شاید تعداد عناوین 
شرکت های بزرگ به تعداد انگشتان دست هم نرسد، در 
کشورمان ۱۷۰۰ برند غذا ســعی دارند بازار را از یکدیگر 
بربایند. در صنعت خودرو هم همیــن چالش وجود دارد 
و بالغ بر ۲۳ برند فعال در خودروســازی در کشور داریم ، 
آن هم در کشوری بازاری محدود دارد و تحریم نیز بر بازار 
آن سایه گسترده اســت. با ابعاد کوچک بازار و این تعداد 
خودروســاز، محدودیت بازار خودروساز را ناچار می کند، 
رشد محدودی داشته باشد و در نهایت هم از گردونه رقابت 

بین المللی جا بماند.

ایجاد پارک فنــاوری مشــترک در حوزه 
فناوری های خودرو

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری 
با اشاره به ایجاد بســتری برای بهره مندی نیروی انسانی 
خلاق و صاحب ایده از زیرساخت های موجود صنعت خودرو 
و توسعه ایده های نوآورانه و فناورانه گفت: شکل گیری یک 
پارک فناوری با سرمایه گذاری مشترک، مشارکت و حمایت 
و هم افزایی تمامی فعالان صنعت خودروی کشور، به طوری 
که زیرساخت ها و ظرفیت هایشان را به صورت یکپارچه در 
اختیار نخبگان و صاحبان ایده قرار دهند، می تواند فناوری 
و نوآوری نهفته در شرکت های دانش بنیان، دانشگاه ها و 
شرکت های نوپا را به بدنه تنومند صنعت خودرو پیوند بدهد. 
بر بستر این پارک فناوری با محوریت خودرو، صاحبان این 
صنعت متعهد می شوند مسایل خود را به صاحبان ایده و 
فناوری مستقر در این مرکز ارایه دهند، این موضوع بازار 
ایده های نوآورانه در اختیار صاحبان شرکت های فناور قرار 
می دهد؛ همچنین بر بستر این پارک فناوری، امکان استفاده 
اشتراکی از زیرساخت های مجموعه های خودروساز برای 

صاحبان ایده و فناوری، فراهم خواهد شد.
دهقانی ادامه داد: این اتفــاق تحولی را رقم می زند مبنی 
بر این که ایده ای که مشــتری ندارد و محکوم به شکست 
خواهد بود، جای خود را به ایده هایی می دهد که از ابتدا بر 
مبنای یک نیاز مطرح شده اند و بازار این ایده ها نیز از سوی 
صنعت خودرو تضمین شده است. این نگاه مساله محور و 
بازار محور است که توسعه صنعت خودروی ما را به ارمغان 

می آورد.

ایجاد بستری برای اثرگذاری نخبگان و تحول 
کشور

رئیس بنیاد ملی نخبگان با بیان این که مهم ترین دغدغه 
نخبگان کشــور، اثرگذاری و نقش آفرینی در سوق دادن 
کشور به سوی پیشرفت است، ادامه داد: جتکو می تواند با 

ظرفیت بسیار خوبی که از سرمایه های انسانی در اختیار 
دارد،  فرصت اثرگــذاری نخبــگان را در در بدنه صنعت 
خودروی کشور، فراهم کند. اساســاً این کار یعنی ایجاد 
بستری برای اثرگذاری نخبگان آن هم در یک قالب کاری 
مساله محور و  کارکردمحور به طوری که مسأله از صنعت 
و اقتصاد کشور را به دست نخبگان حل کنیم، ضمن آن که 
فضای انگیزه و تنفس را به نخبه می دهد، زمینه جذب و 
ماندگاری او را فراهم می کند و به اعتلای کشور می انجامد.

وی با بیــان این که معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، با ابزارهــای مالی که در 
اختیار دارد از توسعه طرح هایی برای حل مسائل صنعت 
 به دســت افراد نوآور و نخبه حمایت می کند، ادامه داد: 
می توان بستری برای فعالیت نوآورانه و ماندگاری نخبگان را 
به خوبی فراهم کرد. بسیاری از همین افراد اکنون می توانند 
با درآمدهای چندین برابری مهاجرت کنند اما این کار را 
نمی کنند چراکه با تاثیرگذاری و تحول آفرینی در کشور 

خودشان تمایل دارند.
معاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیــان رئیس 
جمهوری، با اشــاره به ابزارهای پیش بینی شده در قانون 
جهش تولید دانش بنیان برای رسوخ نوآوری در صنایع و 
حمایت از نقش آفرینی افراد نخبه و نوآور در صنایع گفت:  
اعتبار مالیاتی که در قانون جهــش تولید دانش بنیان به 
عنوان یک فرصت برای اســتفاده از ظرفیت های مالیاتی 
تعریف شــده، می تواند به تنفس خودروســاز در فضای 
فناوری و نوآوری کمک کند. با این برنامه ریزی و توانمندی 
های خوبی که در جتکو وجود دارد امیدواریم یک حرکت 
جدی و فراتر از یک گام خرد، به ســوی یک اقدام کلان 

برداشته شود.

راهکاری برای تجمیع و هم افزایی ظرفیت های 
کشور در حوزه خودرو

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری 
با تاکید بر ضرورت ایجاد بستری برای استفاده مشترک از 
ظرفیت ها و زیرساخت های موجود کشور در حوزه خودرو 
عنوان کرد: تجمیع و هم افزا کردن این تعداد خودروساز 
کار ساده ای نیست. ما چندین زیرساخت خوب در کشور 
داریم که امکان تولید چند میلیون خودرو را در سال به ما 
می دهد در عین حال که در بخش هایی، محدودیت های 

جــدی و گلوگاهی داریــم، این امــر ناشــی از نگرش 
جزیره ای و ناهماهنگ در توســعه، تخصیص اعتبارات 
 و حمایت ها از یک صنعت اســت که دلیــل آن را عمدتاً 

مدیریتی می دانم.
وی با اشــاره به این کــه در صورت ایجاد بســتری برای 
شبکه سازی و هم افزایی زیرساخت ها و ظرفیت های موجود، 
نخبگان و شرکت های فناور آماده اند تا به مهم ترین مسائل 
این صنعت پاسخ بگویند، عنوان کرد: باید به این باور برسیم 
که اقدامات نوآورانه، فناورانه و زیرساختی بسیار خوبی در 
مجموعه صنعتی ایران خودرو در حال انجام است و جامعه 
با شــناخت و آگاهی از اقدامات این خودروساز بزرگ، در 
می یابد که مشکل و عارضه اصلی صنعت خودروی کشور از 
جنس دانشی، فناورانه یا زیرساختی نیست. بلکه می بایست 
یک بازار مناســب در حــد و اندازه این صنعــت بزرگ و 

گسترده، در اختیار خودروساز داخلی قرار بگیرد.
دهقانی با اشاره به این که شرکت جتکو، مجموعه ای غنی 
از دانش، فناوری و ظرفیت های مغزافزاری است و می تواند 
پاسخ گوی گلوگاهی ترین نیازهای صنعت خودرو باشد، 
ادامه داد: نیروی انسانی فعال در جتکو نیز با انگیزه بسیار بالا، 
به دنبال حل مسائل راهبردی و کلیدی این صنعت است؛ 
نیروهایی که وجودشان قطعاً مسیر پیشرفت ایران خودرو و 
این صنعت را هموار و روند حرکت رو به توسعه خودروسازی 

را شتابان تر خواهد ساخت.
وی با بیــان این که علاوه بــر آینده روشــن در صنعت 
خودروهای برقی و هوشمند، خودروهای فعلی دارا بازار 
مناسبی هســتند، عنوان کرد: علاوه بر رویکرد مثبت و 
روبه جلویی که در توسعه فناوری های روزآمد و پیشرفته 
خودرویی وجود دارد، نباید از ظرفیت خودروهای کلاسیک 
و بنزینی در حــوزه قطعات و تجهیزات غافل شــد. این 
خودروها هنوز بازار بسیار خوبی از قطعات و تجهیزاتی را 
در اختیار دارند که با تعریف مسائل راهبردی و حل آن ها به 
دست نیروی انسانی توانمند و نخبه شرکت جتکو، می توان 
ســهم قابل توجهی از ارزش افزوده و اشتغال را به واسطه 
تصاحب بازار این حوزه و بی نیازی از واردات آن ها خلق کرد. 
در مجموع ایران خودرو این توانایی را دارد که در آینده ای 
نه چندان دور، صاحب پلتفرم یک خــودروی مدرن، در 
قالب تولید انبوه و توانمند در رقابت با سایر رقبای داخلی 

و خارجی باشد.

پارک فناوری مشترک در حوزه فناوری های خودرو تأسیس می شود

پیوند صنعت خودرو با زیست بوم دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید سامانه های کنترل 
پیشرفته و رباتیک و رفع نیاز صنایع و کارخانجات کشور 
شد. سعیده محبوبی مدیرعامل شــرکت دانش بنیان 
مهندسی برق والکترونیک قشــم ولتاژ با اشاره به تولید 
محصولات دانش بنیان در حوزه الکترونیک و مکاترونیک 
عنوان کرد: طیــف متنوع و گســترده ای از محصولات 
دانش بنیــان توســط مجموعه شــرکت قســم ولتاژ 
طراحی تولید شده که در حوزه مکاترونیک می توان به 
سیستم های تولید انعطاف پذیر FMS، کنترل پیشرفته 
DCS نیروگاهی، سیستم های رباتیک به همراه ربات دلتا 

اشاره کرد.
این فعال حوزه نوآوری با بیان این که امروزه با پیشرفت 
صنعت نیاز به اتوماسیون بیش از پیش نمایان است، افزود: 

استفاده از ربات در دنیای صنعتی در حال رشد سریع است 
به طوری که کار بدون در نظر گرفتن نقش این تجهیزات 

ممکن نیست.
وی اظهارکرد: کارخانجات صنایع مختلف برای افزایش 
ســرعت و کیفیت و دقت و هزینه ی پایین تر به سمت 
رباتیکی کردن تمامی قســمت های کارخانه پیش می 
روند و در بعضی از قسمت ها که برای انسان خطرناک است 
مانند جوشکاری و رنگ پاشی و سموم شیمیایی و... ناچار 

به استفاده از ربات می شوند.
محبوبی بــا بیان این کــه طراحی و نمونه ســازی این 
محصولات در بخش تحقیق و توسعه این شرکت و مبتنی 

بر نیاز صنایع انجام شده است، ادامه داد: این محصولات 
پس از طراحی، تولید و انجام آزمایشات دقیق، وارد چرخه 

تجاری سازی و در نهایت فروش محصول شده اند.
مدیرعامل شــرکت دانش بنیان قشــم ولتاژ، از تولید 
محصولات یادشده مبتنی بر استانداردها و تاییدیه های 
داخلی و بین المللی گفت و ادامــه داد: همه محصولات 
دانش بنیان شرکت قشــم ولتاژ دارای سیستم کنترل و 
سیستم مانیتورینگ هستند و به صورت ماژولار طراحی 

شده اند.
به گفته وی، برخی از این ربات هــا، از قابلیت جابجایی 
اجســام تا وزن ۵۰ کیلوگرم برخوردارند. تمامی فرآیند 

طراحی و ســاخت محصولات توسط تیم فنی متشکل 
از بخش های مکانیک، برق و کنتــرل، رباتیک و برنامه 
نویسی شرکت قشم ولتاژ انجام می شود. محبوبی با بیان 
این که امروزه، ۹۰ درصد ربات ها، از نوع ربات های صنعتی 
هســتند، عنوان کرد: این ربات ها عمدتاً در کارخانه ها، 
آزمایشگاه ها، انبارها، نیروگاه ها، بیمارستان ها، و بخش 

های مشابه به کارگرفته می شوند.
این فعال حوزه فناوری عنوان کــرد: با توجه به فعالیت 
شــرکت قشــم ولتاژ در حوزه هوش مصنوعی رباتیک 
واتوماسیون صنعتی و نقش مهم، حساس و پررنگ این 
شاخه از علوم در دنیای امروز بسیاری از صنایع عمومی، 
پزشکی و حتی نظامی می توانند از این محصولات بهرمند 

شوند.

معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری از بزرگ تر و هموارتر 
شدن زمین بازی برای فناوران و نوآوران حوزه خدمت رسانی 

به اقشار محرومیت زدایی در کشور خبر داد.
رضا اسدی فرد معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری 
در نشست هم اندیشی شــرکت ها و خانه های خلاق برای 
برگزاری نخستین دوره برگزاری نمایشگاه آبادیران)نوآوری 
برای آبادی( با اشاره به اینکه رفع محرومیت با کمک فناوری 
و نوآوری در کشور یکی از دغدغه های جدی مدیران معاونت 
علمی، اســت، گفت: در تلاش هســتیم تا بتوانیم زمین 
بازی بزرگ تری برای استفاده مناطق محروم از مزیت ها و 
توانمندی های شرکت های دانش بنیان و خلاق ایجاد کنیم. 

این کار به توسعه متوازن کشور کمک خواهد کرد.
وی افزود: از جمله اقدامات ضروری در این حوزه این است که 
محصولات و خدمات ارائه شده در زمینه رفع نیازهای مناطق 
کمتربرخوردار در مقیاس کوچک که توســط شرکت های 
دانش بنیان عرضه شده است را با حمایت های ویژه به نهادهای 
فعال در حوزه محرومیت زدایی و مناطق محروم متصل کنیم. 
برگزاری نمایشگاه آبادیران یکی از بهترین فرصت ها برای 
این کار اســت و توانمندی های موجود به نمایش گذاشته 

خواهد شد.

به گفته اسدی فرد، این نمایشگاه نقطه پیوند توانمندی ها و 
ظرفیت های موجود فناورانه و نوآورانه در زیست بوم فناوری و 
نوآوری به نیازهای مناطق محروم و نهادهای اثرگذار در زمینه 

رفع محرومیت در کشور است.
وی بــا بیان اینکه برای حضور و مشــارکت شــرکت های 
دانش بنیان و خلاق در این زمینه؛ ابتدا اقدام به شناســایی 
مجموعه هایی کردیم که توانمندی تولید محصول یا ارائه 
خدمت در زمینه محرومیت زدایی را دارند، بیان کرد: سپس 
با نهادهای دولتی و نیمه دولتی که در این زمینه ماموریت 
دارند تعامل کردیم تا بتوانیم بین صاحبان مساله و راهکارهای 

موجود اتصال و پیوندی پایدار ایجاد کنیم.
اسدی فرد بر ناپایداری و موقت بودن طرح های اجرایی در این 
حوزه تاکید کرد و گفت: با برگزاری نمایشگاه آبادیران تلاش 
می کنیم تا کسب وکارها، اشتغالزایی و کمک های ارائه شده به 
مناطق کمتربرخوردار و محروم؛ از پایداری و قابلیت اجرایی 
بالاتری برخوردار و مبتنی بر نیازهای واقعی آنها عرضه شود.

معاون توســعه شــرکت های دانش بنیان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری ادامه داد: این 

کار در کنار توسعه بازار شرکت های دانش بنیان و خلاق؛ به 
پایداری اقدامات و طرح  های قابل اجرای نهادهای فعال در 
حوزه محرومیت زدایی نیز کمک خواهد کرد. ضمن اینکه 
رفع چالش های مناطق محروم نیز به شــکل منسجم تر و 

کارآمدتری صورت خواهد گرفت.
 وی از تبدیل این نمایشگاه به یک ســکو و بازارگاه دایمی 
عرضه محصولات و خدمات حوزه محرومیت زدایی در کشور 
خبر داد و گفت: امتداد فعالیت ها در فضای مجازی کمک 
خواهد کرد تا برنامه ها ابتر نماند و به شکل دایمی در طول 

سال قابل اجرا باشند.
اسدی فرد تصریح کرد: یکی از مدل های کار طراحی شده در 
این زمینه جمع سپاری مالی و افزایش مشارکت های مردمی 

در اجرای برنامه های محرومیت زدایی در کشور است.
مسعود حسنلو دبیر ستاد فناوری های فرهنگی و نرم معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری نیز 
در جمع شــرکت ها و خانه های خلاقی که با محصولات و 
خدمات خود می توانند نقشی موثر در رفع محرومیت زدایی 
در کشور داشته باشند، گفت: برگزاری نمایشگاه آبادیران 

یکــی از فرصت های خوب بــرای معرفــی توانمندی ها و 
ظرفیت های شرکت ها و خانه های خلاقی است که در زمینه 
رفع محرومیت فعالیت می کنند؛ یا ایده و نوآوری آنها در این 

زمینه اثرگذار است.
وی افزود: این رویداد خلاقیت هــا و نوآوری هایی که بتواند 
به توســعه پایدار مناطق محروم کمک کند را به حاکمیت 
و نیازهای واقعی این مناطق متصل خواهد کرد. رویدادی 
که توسعه بازار شرکت های خلاق را به دنبال دارد و پاسخی 

نوآورانه به نیازهای این مناطق خواهد بود.
حسنلو با اشاره به اینکه برای حضور و مشارکت حداکثری 
شرکت ها و خانه های خلاق در نمایشگاه آبادیران؛ خدمات، 
حمایت های مشخص و زیرساخت هایی در نظر گرفته شده 
است، بیان کرد: همه این اقدامات با این هدف صورت گرفته 
است تا این مجموعه ها برای مشارکت در این رویداد ترغیب 

و تشویق شوند.
وی با اشاره به اینکه شــرکت ها و خانه های خلاقی که در 
حوزه های مرتبط با موضوع محرومیت زدایی فعالیت دارند 
می توانند در این رویداد حضور داشــته باشــند، گفت: اگر 
محصولات و خدمات مجموعه های خــلاق به اندازه کافی 
انگیزه و جذابیت برای نهادهــای حاکمیتی فعال در حوزه 
محرومیت زدایی داشته باشد؛ مورد حمایت آنها قرار خواهد 

گرفت و بازار بکری برای این شرکت ها ایجاد خواهد شد.

موفقیت دانش بنیان ها در ساخت سامانه های کنترل رباتیک صنایع

برای خدمت رسانی به اقشار محروم؛

زمینبازیفناورانونوآورانبزرگترمیشود
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انجمــن صنفــي صنايع روغنكشــي ايــران اعلام كــرد در شــرايط كمبــود دانه 
روغنــي، اگر دولــت تدبيــري نكنــد، بــا واردات كنجالــه و روغن خــام به جاي 
 دانــه روغنــي، تعطيلــي كارخانه هــای روغنكشــي در ســال آينــده قطعــي 

است. 
انجمن صنفي صنايع روغنكشي ايران در نامه اي سرگشــاده اعلام كرد: كارخانه های 
روغنكشــي با ظرفيت ســالانه 4,6 ميليون تن دانه روغني يكي از بزرگ ترين صنايع 
تبديلي بخش كشاورزي به شمار مي روند كه مي توانند نقش كليدي را در اشتغالزايي، 
كاهش ارزبري، ايجاد ارزش افزوده، افزايش ضريب خوداتكايي، امنيت غذايي، كاهش 
واردات محصــولات نهايي و بهبود تراز تجاري بخش كشــاورزي و غذايي كشــور در 

راستاي تحقق اهداف عالي و برنامه هاي كلان نــظام جمهوري اسلامي ايران از جمله 
اقتصاد مقاومتي ايفا كنند. انجمن صنفي صنايع روغنكشــي ايــران براي نيل به اين 
اهداف، پيشــنهاد اصلاح نظام تعرفه اي واردات كنجاله، روغن خام و دانه هاي روغني 
را به دولت ارائه و طي دو سال اخير جلسات متعددي را با مقامات عالي كشور از جمله 
معاون اول رئيس جمهوری برگزار كرد كه متاســفانه با وجود دستورات و پيگيري آن 
مقام مسئول و مكاتبات و جلسات متعدد كارشناسي با وزارتخانه هاي جهاد كشاورزي، 
صنعت، معدن و تجارت، اقتصاد و دارايي و ســازمان مديريت و برنامه ريزي، اين روزها 
 خبرهاي خوشي درباره اصلاح نظام تعرفه اي به نفع توليد و صنعت از سوي دولتمردان 

به گوش نمي رسد. 

هشدار تعطيلي كارخانه های روغنكشي 

براي نخســتين بار مبارزه 
با ميــوه قاچــاق از حرف و 
شــعار به عمل درآمد و روز 
گذشته 31 تن ميوه قاچاق 
زير چرخ هاي لودر امحا شد. 
مسدود كردن مسيرهاي ورود ميوه هاي لوكس قاچاق 
از اقصي نقاط جهان به ايران كار آساني نيست چرا كه 
به نظر نمي رسد اين ميوه ها بدون سازماندهي و توسط 
قاچاقچيان خرده پا به كشــور قاچاق شوند اما اقدام 
ديروز ستاد مبارزه با قاچاق كالاوارز را بايد نقطه عطفي 
در اين زمينه دانست. مسئولان وزارت كشاورزي بارها 
از قاچاق ميوه انتقاد كرده و نهادهاي متولي نظارت را 
به مبارزه جدي تر با متخلفــان فراخوانده بودند. وزير 
جهاد كشاورزي نيز درباره ميوه هاي قاچاق انتقادات 
تندي داشته است. وي اخيرا بيان كرد: وضعيت ما از 
لحاظ توليد ميوه مشخص است و در حال حاضر ايران 
چهار درصد توليدات جهاني مركبات را دارد و در خيلي 
از محصولات نيازي به واردات نداريم، ولي متاســفانه 
قاچاق نيز صورت مي گيرد و حتي علاوه بر مشكلات 
اقتصادي مشكلات بهداشتي نيز ايجاد كرده به گونه اي 
كه بيماري مگس مديترانه اي و مگس زيتون حاصل 
محصولات قاچاق هســتند. برخي مي گويند قاچاق 
ميوه سازمان يافته انجام مي شود بنابراين آن عده اي 
كه قاچاق ميــوه را در همان كاميون هــا و كانتينر ها 

انجام مي دهند، بايد شناسايي شوند و با آنها برخورد 
جدي شود. در پي اين اظهارات سازمان هاي تعزيرات 
حكومتي، حمايت و ستاد مبارزه با قاچاق كالا به مبارزه 
و جمع آوري محموله هاي ميوه  قاچــاق و برخورد با 
قاچاقچيان پرداختند و استانداري نيز اعلام كرد مبادي 
ورودي شــهر را براي جلوگيري از ورود ميوه قاچاق 
زيرنظر مي گيرد. نتيجه اين اقدامات كشف 31 تن ميوه 
قاچاق و امحاي آن بود. اكنون سوال اينجاست كه آيا 
اين اقدامات ادامه پيدا خواهد كرد يا خير؟دبير ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز استان تهران اعلام كرد: ۲۷ تن 
از ميوه هاي قاچاق كشف شده، روز گذشته )چهارشنبه( 
 امحا و ســپس بقايــاي آن در چاه هــاي مخصوص

 دفن شــد. به گزارش مهر، حدود 31 تن ميوه قاچاق 
در بازرســي هاي اخير از ميدان ميوه و تره بار و مراكز 
عرضه ميوه لوكس كشف و از اين ميزان ۲۷ تن به علت 
غيربهداشتي بودن امحا شد. علي اكبر پوراحمدنژاد، 
دبير ســتاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز استان تهران در 
حاشيه مراسم امحاي ميوه هاي قاچاق غيربهداشتي و 
مضر گفت: اين ميوه ها از يك هفته پيش، از ميدان ميوه 
و تره بار و مراكز عرضه ميوه لوكس كشف، جمع آوري 
و به سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي استان 
تهران منتقل شــد كه پس از دريافت استعلام هاي 
لازم و اينكه مراجع بهداشتي ۲۷ تن از اين ميوه ها را 
غيربهداشتي و مضر براي سلامت جامعه اعلام كردند، 

با حضور دستگاه هاي مربوطه  كار امحا انجام شد. وي 
افزود: اين ميوه ها شامل نارگيل، سير، دراگون، ليمو 
ترش،  بلوط، گريپ فروت، سيب فرانسوي،  انگور،  پرتقال 
و نارنگي بود كه در محوطه سازمان جمع آوري و فروش 
اموال تمليكي استان تهران نابودسازي و سپس بقاياي 
آن در چاه هاي مخصوص دفن شد. پوراحمد نژاد گفت: 

اگر سلامت اين ميوه ها تاييد مي شد، به جاي نابود كردن 
 تصميم ديگري گرفته مي شد كه يكي از تصميمات، 
اســتفاده از آنها براي مصارف كود پيش بيني شــده 
بود اما به علت غيربهداشــتي اعلام شدن چاره اي جز 

نابودسازي نداشتيم. 
وي افزود: براي 4 تن ديگر از اين ميوه هاي كشف شده 

كه استعلام بهداشتي و ديگر استعلام هاي آنها نيز مثبت 
اعلام شده اســت، هنوز تصميم گيري نشده و فرايند 

تصميم گيري ادامه دارد. 
ميوه هاي قاچاقي كه اخيرا كشف شده مربوط به 3۵ 
مالك بوده كه ارزش تقريبي كارشناسي شده براي آن 

حدود 3۰۰ ميليون تومان است.

31 تن میوه قاچاق امحا شد

مبارزه با میوه قاچاق جدی شد

3۵۰ هزار هكتار از جنگل ها در 
شرف نابودي است

مديرعامل شــركت صنايع چــوب و كاغذ 
مازندران گفت: 3۵۰ هــزار جنگل به دليل 
اجرانشدن كارهاي فني در قالب طرح تنفس 

در شرف نابودي هستند. 
به گزارش مهر، ابوالفضل روغني در مراســم 
كاشــت 1۰ هزار اصله نهال كه به مناسبت 
هفته منابع طبيعي برگزار شــد، با تاكيد بر 
اينكه ما با طرح تنفــس جنگل ها مخالفيم، 
افزود: وجود جنگل ها نيازمند كارشناســان 
فني جنگل اســت و اگر اين كارشناســان 
 فنــي نباشــند، جنگل هــا آســيب جدي 

خواهند ديد. 
وي تصريــح كرد: 3۵۰ هــزار هكتار جنگل 
به صــورت پايلوت در طــرح تنفس جنگل 
در اختيــار منابع طبيعي قرار گرفته اســت 
كه ايــن جنگل هــا بــه دليل اجرانشــدن 
كارهاي فني توســط كارشناســان جنگل 
در شرف نابودي هســتند. روغني، خروج و 
قطع گونه هاي مريض و فرســوده درختان 
همچنين كاشــت گونه هاي جديد متناسب 
با بوم منطقــه را از كارهاي كارشناســي و 
 فني جنــگل براي حفظ و حراســت جنگل 

عنوان كرد. 
مازنــدران  اينكــه  بيــان  بــا  وي 
را  كشــور  نهالســتان  بزرگ تريــن 
 داراســت، افــزود: مازنــدران ســالانه
 يــك ميليــون و ۵۰۰ هــزار نهــال توليد 
مي كنــد و ۹۰ درصــد ايــن نهال هــا در 
 جنگل هاي اســتان و مابقي به ساير استان ه

ا ارسال مي شود. 
مديرعامــل صنايع چوب و كاغــذ مازندران 
افرا، توســكا، بلوط وحشي و گيلاس وحشي 
را از نهال هايي برشــمرد كه براي كاشت در 
جنگل هاي منطقه متناســب بــا بوم محل، 
پرورش و كاشت مي شــوند. روغني از وجود 
1۰ پست نگهباني و ۸۰ پست قرق بان براي 
نگهباني و جلوگيري از قاچاق چوب و چراي 
دام ها در منطقه تــلار خبر داد و گفت: حوزه 
تلار ۵۵ هزار هكتار جنگل را شامل مي شود 
و تاكنون 4۰۰ هزار اصله نهال در اين حوزه 
متناســب با بوم منطقه كاشــته شده است. 
مديرعامل صنايع چــوب و كاغذ مازندران با 
اشاره به كاشت 1۰ هزار اصله نهال به مناسبت 
هفته منابع طبيعي در يــك روز را از جمله 
طرح هاي موفق صنايع چوب و كاغذ برشمرد 
و خاطرنشان كرد: نگهداري منابع طبيعي به 
عمل نياز دارد، نه حرف و صنايع چوب و كاغذ 

عمل گراست. 

مقصر گراني گوشــت دلالان 
هستند، نه صادرات

معاون وزير جهاد كشاورزي اظهار كرد: قيمت 
گوشت قرمز در بازار وابسته به سيستم عرضه 
و تقاضاست و تغييرات و نوسانات قيمتي كه 
طي ماه گذشته در سطح شهر به وجود آمد، 

هيچ ارتباطي به واحد هاي توليدي ندارد. 
حســن ركنــي افــزود: قيمــت دام زنده 
در واحد هــاي توليــدي طــي دو ســال 
قبل تغيير محسوســي نكــرده و همچنان 
 حدود كيلويــي 11 هزار تومــان ثابت باقي 

مانده است. 
معاون وزير جهــاد كشــاورزي در امور دام 
ادامــه داد: نوســانات قيمتي كــه در بازار 
گوشــت قرمز به وجود آمده بــه حلقه هاي 
واســط غيرضروري برمي گردد كه گوشــت 
قرمز را از توليد تا بازار مصرف دست به دست 
 مي كنند كه بايد اصلاحاتي در اين سيســتم 

انجام شود. 
ركني با بيــان اينكه قيمت دولتي گوشــت 
قرمز منجمد كيلويي حدود 1۸ تا 1۸هزار و 
۵۰۰ تومان اســت كه با حداقل سود در بازار 
شــب عيد توزيع خواهد شد، گفت: براساس 
برنامه هاي وزارت جهاد كشــاورزي بايد 3۰ 
ميليــون راس از جمعيت دام زنده ســبك 
كاهش پيدا كند كه طي ســال گذشته تنها 
يك ميليون راس دام زنده از طريق صادرات 

كاهش پيدا كرد. 
معاون وزير جهــاد كشــاورزي در امور دام 
تصريح كرد: حجم صادرات دام زنده نسبت 
به كل جمعيت دامــي كمتر از ۲ درصد بوده 
اســت؛ بنابراين نمي تواند اثــر قابل توجهي 
در عرضه گوشــت قرمز داشــته باشد، كما 
اينكه هم اكنــون نيز دام زنده روي دســت 
 دامداران مانــده و به بازارســاني و بازاريابي 

بيشتري نياز دارد.

اخبار

کشاورزي

يــك مقــام مســئول در 
وزارت جهاد كشاورزي با 
بيان اينكه توليد خشكبار 
امسال بيش از ۸۰۰ هزار 
تن اســت، گفت: مجوزي 
براي واردات خشــكبار صادر نشده است. رمضان 
رويين تن با بيان اينكه مجموع توليد خشــكبار ما 
امســال بيش از ۸۰۰ هزار تن است، اظهار داشت: 
اين خشكبار شامل 14۵ هزار تن بادام، 1۸۰ هزار 
تن گردو، ۲۵۰ هزار تن پسته، حدود 3۰ هزار تن 
فندق، 16۰ هزار تن كشــمش، 1۰ هزار تن برگه 
زردآلو، ۸ هزار تن آلو خشــكه، 4۲ هزار تن انجير 
خشــك و حدود 1۰ هزار تن ســاير محصولات از 
جمله توت، سنجد و... است. وي با اشاره به اينكه 
از اين ميزان توليد، حدود 4۰۰ هزار تن آن صادر 
و حدود 4۰۰ هزار تن نيز در داخل كشور مصرف 
مي شــود، افزود: اگر جمعيت كشور را ۸۰ ميليون 
نفر درنظر بگيريم كه البته كمتر از اين ميزان است، 
سرانه مصرف خشــكبار براي هر ايراني حداقل ۵ 

كيلوگرم مي شود. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشاورزي قيمت هر كيلوگرم پسته صادراتي 
را بين ۸,۵ تا 11 دلار اعلام كرد و گفت: قيمت بادام 
صادراتي پوست كاغذي نيز حدود ۵6 هزار تومان، 
مغز بادام مامايــي كيلويي 1۰3 هــزار تومان و با 

پوست حدود 3۵ هزار تومان است. 

به جز گردو در توليد ســاير خشكبار 
كمبودي نداشتيم

به گفته رويين تن، دليل گراني مغز بادام نسبت به 
بادام با پوست اين است كه از هر 3 كيلوگرم بادام 
يك كيلوگرم مغز به دســت مي آيد، ضمن اينكه 
كارمزدي نيز براي آن درنظر گرفته مي شود. وي، 

قيمت خشــكبار براي خريد از باغــداران را مورد 
اشاره قرار داد و افزود: قيمت گردو با پوست حدود 
۲۰ هزار تومان، مغز آن حــدود 3۵ هزار تومان و 
فندق با پوست از كيلويي ۸ تا 14 هزار تومان است 
درحالي كه اين محصولات در بازار قيمت بالاتري 
دارند. رويين تن ادامه داد: توليدكنندگان كشمش 
را هم حداكثر 4۵۰۰ تا ۵۰۰۰ تومان فروخته اند. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشاورزي در پاسخ به اين پرسش كه قيمت 
منطقي خشــكبار در بازار بايد چقدر باشد،گفت: 
اين مساله درباره خشكبار مختلف، متفاوت است، 
چراكه كيفيــت آنها با هم فــرق مي كند. به گفته 
اين مقام مسئول در وزارت جهاد كشاورزي، تنها 
محصولي كه بين قيمت فروشــش توسط باغدار و 
بازار آن تعادل وجود دارد، پسته است، ضمن اينكه 
باغداران پســته را از كيلويي ۲4 تا 33 هزار تومان 
مي فروشــند و حتي برخي ارقام باكيفيت آن نيز 

حدود ۵۰ هزار تومان به فروش مي رسد. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشــاورزي با بيان اينكه ما در زمينه توليد 
كمبودي نداريم، اظهار داشــت: امسال نسبت به 
سال گذشته در همه محصولات جز گردو كه دچار 

سرمازدگي شد، با افزايش توليد مواجه بوديم. 
ســرانه توليد خشــكبار در كشور 10 

كيلوگرم است
رويين تن با اشــاره به اينكه ميران توليد گردو در 
سال گذشته، ۲۲۰ هزار تن بوده است، ميزان توليد 
امســال را 1۸۰ هزار تن اعلام كــرد، ضمن اينكه 
توليد بادام نيز مشــابه ســال قبل بوده است. وي 
ادامه داد: در سال جاري توليد پسته ۲۵ هزار تن، 
فندق حدود 1۵ هزار تن و كشمش حدود ۲۰ هزار 
تن افزايش يافته اســت. مديركل دفتر ميوه هاي 
سردســيري و خشــك وزارت جهاد كشاورزي، 

سرانه توليد خشكبار به ازاي هر نفر را 1۰ كيلوگرم 
عنوان كرد و گفت: از اين ميزان ۵ كيلوگرم صادر 
و ۵ كيلوگرم در داخل مصرف مي شود بنابراين ما 
كمبودي نداريم و كســاني كه مي خواهند واردات 
انجام دهند، تنها به فكر منافع زودگذر خود هستند. 
رويين تن در پاســخ به اين پرسش كه كدام يك از 
خشكبار مجوز ورود به كشور را دارند، افزود: هيچ 

كدام، تنها ميوه هايــي مانند آناناس، موز، نارگيل، 
پاپايا و انبه مجوز واردات دارند، آن هم به اين دليل 
كه توليد داخلي آنها كم است. وي درباره اينكه آيا 
خشــكباري مانند بادام هندي و بادام زميني هم 

مجوز واردات ندارند؟ 
 تصريح كــرد: درحال حاضر هندي هــا مغز بادام 
مامايي ايراني را كيلويــي 1۰3 هزار تومان و بادام 

پوســت كاغذي را كيلويي ۵6 هــزار تومان از ما 
خريداري مي كننــد. رويين تن تاكيــد كرد: جز 
ميوه هايي كه نام برده شــد، هرچه كــه در بازار 
مشاهده مي كنيد، وزارت جهاد كشاورزي مجوزي 
بــراي واردات آنها صادر نكرده اســت. وي درباره 
توليد بادام زميني نيز گفت: ما در داخل كشور اين 

محصول را توليد مي كنيم. 

مديركل دفتر میوه هاي سردسیري و خشك وزارت جهاد كشاورزي خبر داد 

تولید ۸۰۰ هزار تن خشكبار

رئيس سازمان دامپزشكي كشور، از برقراري كشيك ايام تعطيلات نوروز در ادارات دامپزشكي 
سراسر كشور براي حفظ سلامت مصرف كنندگان و خدمت رســاني به بهره برداران خبر داد. 
مهدي خلج افزود: با توجه به درپيش بودن ايام تعطيلات نوروز و ضرورت تشديد كنترل و نظارت 
بهداشتي بر توليد، توزيع و عرضه فرآورده هاي خام دامي و با هدف حفظ سلامت مصرف كنندگان، 
به روال سال هاي گذشته از ۲۵ اسفندماه امسال تا 14 فروردين ماه سال آينده، طرح تشديد كنترل 

و نظارت بهداشتي ويژه ايام نوروز اجرا مي شود. وي اظهار داشت: در اين زمينه هماهنگي لازم 
با استانداري ها، فرمانداري ها، شهرداري ها، ســازمان جهاد كشاورزي، ائمه جمعه و جماعات، 
كارگروه سلامت و امنيت غذايي استان و نيز مركز بهداشت استان و واحدهاي تابعه و تعزيرات 

حكومتي به عمل آمده است. 
خلج تصريح كرد: ســاماندهي اكيپ هاي ثابت و ســيار كنترل و نظارت بهداشتي در استان و 

شبكه هاي تابعه و تجهيز آنها به امكانات مورد نياز در همه روزهاي ياد شده به ويژه ايام تعطيل در 
دو شيفت كاري براي برقراري كشيك براي نظارت بر مراكز توليد، توزيع و عرضه فرآورده هاي 
خام دامي صورت گرفته است. وي ادامه داد: در ايام طرح، صدور مجوز بهداشتي - قرنطينه اي و 
انجام آزمايش هاي لازم درباره فرآورده هاي خام دامي در ادارات دامپزشكي سراسر كشور انجام 

خواهد شد. 

تشديد نظارت بهداشتي بر فرآورده هاي دامي
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کار و
کارآفرینی 

4/6 ميليون جــوان به زودي متقاضي 
شغل مي شوند كه اگر شرايط اشتغال 
آنها فراهم نشــود با متقاضيان فعلي 
كار، 7/4 ميليون بيكار خواهيم داشت، 
همچنين به زودي ۱4۰ هزار نفر دكتر 
و ۵۸۰ هزارنفر هم كارشــناس ارشد مي شوند. به گزارش مهر، 
آمارها نشــان مي دهند بازار كار ايــران در حال يك چرخش 
شديد اســت. اين بازار طي يكي دو دهه به ســرعت از حالت 
سنتي و شــاغلان با تحصيلات پايين به سمت بازاري مدرن با 
شاغلاني تحصيل كرده در حركت اســت تا جايي كه براساس 
آمار، به زودي بيش از 4 ميليون و 6۰۰ هزار نفر از دانشــگاه ها 

فارغ التحصيل و جوياي شغل مي شوند. 
مسئولان عنوان مي كنند نه اشتغال مورد نظر فارغ التحصيلان 
دانشــگاهي از جنس مشاغل موجود اســت و نه آنها به دنبال 
جايگاه هاي خُــرد خواهند رفت. آنها مي خواهند مشــاغلي را 
بيابند كه در شان ميزان تحصيلاتشــان باشد و اسم و رسمي 
داشته باشــد. بنابراين اينكه تقاضاهاي بي شماري براي برخي 
مشاغل شكل بگيرد و برخي رشــته هاي شغلي خالي از تقاضا 

بماند، دور از انتظار نيست. 

ورود ۱۴۰ هزار دكتر به بازار كار
آمارهاي جديد كه از ســوي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
ارائه شــده، نشــان مي دهد تنها در بخش تحصيلات دكتراي 
تخصصي و حرفه اي، بــه زودي ۱4۰ هــزار و 6۵۸ نفر راهي 
بازار كار خواهند شد و متقاضي جدي كار محسوب مي شوند؛ 
كاري كه احتمالا بايد ويژگي هاي خاص خود را داشته باشد و 
نمي توان از فردي كه تا مقطع دكترا درس خوانده توقع داشت 
به ماهيت كار پيشنهادي و جايگاه اجتماعي آن توجه نداشته 
باشد. بنابراين هرچقدر سطح تحصيلات جامعه بالا برود، از آنسو 
دايره مشاغل پيشنهادي و قابل انجام توسط گروه تحصيل كرده 
ارشد نيز كوچك تر اســت، همچنين يافتن مشاغلي در سطح 
تحصيلات دكترا در بازار كار فعلي ايران، سخت و دشوار است 
و در مواردي حتي ممكن است فردي كه تحصيلات دكترا دارد 
تا مدت ها موفق به يافتن يك شغل مناسب و قابل اعتماد نشود. 
علاوه بر اين، ۵۸۰ هزار نفر كارجويي كه به زودي و تا يكي دو 
سال آينده متقاضي كار خواهند شد، در مقطع كارشناسي ارشد 
در حال تحصيل هستند، البته نمي توان تمامي ۵۸۰ هزار نفر 

را متقاضي جديد كار دانست، چون ممكن است بخشي از آنها 
افرادي باشند كه در حال حاضر در بازار كار شاغل هستند و در 
حال ادامه تحصيل اند اما بالاخره وجود ۵۸۰ هزار كارشــناس 
ارشد در بازار كار فعلي ايران هم مي تواند يك فرصت تلقي شود 

و هم يك تهديد. 
كارشناسان مي پرسند آيا واقعا بازار كار كشور در شرايطي كه 
كسب و كار با مسائل مختلفي دست و پنجه نرم مي كند، نيازمند 
ورود ميليوني جوانان به دانشگاه هاست؟ آيا مي توان براي صدها 
هزار جوان كارشناس ارشد و دكتر، فرصت شغلي مناسب و در 

خور شان ارائه كرد؟
در حال حاضر بيشــترين جوانان در حــال تحصيل مربوط به 

استان هاي اصفهان، تهران، آذربايجان شرقي، خراسان رضوي، 
خوزستان، فارس و مازندران هســتند كه در آينده نزديك نيز 
حجم قابل توجهي از بازار كار اين مناطق را تشكيل خواهند داد. 

آمار جديد تعداد دانشجويان در رشته هاي مختلف
به صورت كلي، هم اكنون در ۸ گروه اصلي تحصيلي 4 ميليون 
و 6۸۵ هزار و ۳۸6 نفر در حال تحصيل انــد كه از اين تعداد ۲ 
ميليون و 47۰ هزار و ۹6۸ نفر مــرد و ۲ ميليون و ۲۱4 هزار و 
4۱۸ نفر زن هستند. از كل جوانان در حال تحصيل يك ميليون 
و 4۳ هزار و 76۵ نفر در دوره كارداني و ۲ ميليون و ۹۲۰ هزار 

نفر نيز در دوره كارشناسي در حال تحصيل هستند. 

با وجود اينكه در دوره كارداني تعداد مــردان 7۱۱ هزار نفر و 
تعداد زنان ۳۳۲ هزار نفر اســت اما در دوره كارشناسي تعداد 
زنان يك ميليون و ۵۳۹ هزار نفر و تعداد مردان يك ميليون و 
۳۸۱ هزار نفر است كه اين موضوع نشان مي دهد زنان در مدارج 
بالاتر، نسبت به مردان تمايل بيشتري به ادامه تحصيل دارند و 
تعداد آنها در سال هاي اخير به طرز چشمگيري افزايش يافته 
است. هم اكنون ۵۸۰ هزار نفر در دوره كارشناسي ارشد در حال 
تحصيل هستند كه از اين تعداد، ۳۰6 هزار نفر مرد و ۲7۳ هزار 
نفر زن هستند، همچنين 67 هزار نفر در حال تحصيل در دوره 
دكتراي حرفه اي هســتند كه در اين بخش ۲۸ هزار نفر مرد و 
حدود ۳۹ هزارنفر زن هستند. زنان در دوره دكتراي تخصصي 

نيز آمار بالايي دارند به نحوي كه از مجموع 7۳ هزار شاغل در 
دوره PHD بيش از 4۳ هزار نفر مرد و ۳۰ هزار نفر زن هستند. 
البته ۲4۳ هزار نفر در رشته هاي بهداشت و رفاه، ۱۸۰ هزار نفر 
در رشته هاي خدمات، يك ميليون و ۵۱۳ هزارنفر در رشته هاي 
علوم اجتماعي، بازرگاني و حقوق و ۳76 هزارنفر نيز در رشته 

علوم انساني و هنر در حال تحصيل هستند. 
عــلاوه بــر ايــن، ۱74 هــزار نفــر در علــوم تربيتــي، 
۳۰۳ هــزار نفــر رياضيــات، علــوم و محاســبات، ۱6۳ 
هــزار نفــر كشــاورزي و دامپزشــكي و يــك ميليــون 
 و 7۲۹ هــزار نفــر در رشــته هاي مهندســي، توليــد و 

ساخت درس مي خوانند. 

چه تعداد دكتر بيكار در راه است؟

4/6 ميليون نفر به زودي متقاضي شغل مي شوند 

شناخت كيفيت يك مبل 
از روي ويژگي هاي ظاهري 
آن هم ســخت است و هم 
كاري تخصصي، به همين 
دليل شناخت فروشندگان 
و كالاهاي آنها براي اعتماد كردن به آنها در خريد هر 
كالايي شرط ضروري است به ويژه در خريد مبل. در 
مقابل آن براي فروشــندگان مبل داشتن سرمايه، 
انعطاف در شرايط بد اقتصادي، دقت در ميزان قدرت 
خريد مردم و بالا بردن نوع خدمات راهكاري اساسي 

براي رونق درآمد آنهاست. 
يك فروشــنده مبل مي گويد: خريد يــك مبل از 
۲ميليون به بالا است. اين تفاوت قيمت صرفا به دليل 
تفاوت در نوع كيفيت نيســت بلكه عمده دليل آن 
گراني يا ارزاني موادي است كه در اين مبل ها به كار 
رفته است. مبلماني كه مواد گران تري در آنها استفاده 
مي شود، از نظر قيمت گران تر هستند و آنهايي كه از 
مواد ارزان تري تشــكيل شده اند، قيمت پايين تري 
دارند. نمونه مهم اين مواد پارچه و چوب است. انواع 
چوب هاي مبلمــان نام خاصي دارنــد كه از طريق 
نام همين چوب ها مي تــوان ارزش و قيمت آنها را 
دريافت. برخي از چوب ها در قســمت دروني مبل 
اســتفاده مي شــوند و برخي هم كه از رنگ پذيري 
بيشتري برخوردارند، در لايه بيروني مبل استفاده 
مي شــوند، همين نشــانگر ويژگي هــاي متفاوت 
چوب هاست. اســفنج مبل هم به عنوان يكي ديگر 
از مواد تشكيل دهنده مبل است كه از نظر حجم و 
تراكم به گونه اي متفاوت توليد مي شود. اسفنجي كه 
متراكم تر يا حجيم تر است، كيفيت بيشتري دارد و 
به دليل مرغوب بودنش در كف مبل استفاده مي شود 

چون وزن بيشتري دارد. 
وي توضيح مي دهد: پارچه مبــل هم يكي ديگر از 
موادي است كه در قيمت مبل يا نوع آن تاثيرگذار 
است كه البته معمولا انتخاب نوع پارچه به سليقه 

مشتري بستگی دارد. 
وي در ادامه به وجود تعداد زياد پارچه هاي چينی در 
بازار اشاره كرده و مي گويد: پارچه هاي چيني بازار را 
اشــباع كرده اند به طوري كه برخي از افراد سودجو 
براي فريب اذهان خريداران پارچه ها را با نام كشور 

تركيه به فروش مي رسانند.
اين فروشنده همچنين در پاســخ به اين سوال كه 
از چه طريق مي توان مبلمان باكيفيت را شناسايي 
كرد، مي گويد: البته اين كار كاملا تخصصي است و 
معمولا مشتريان نمي توانند كيفيت مبل را از نگاه به 
ظاهر آن به خوبي دريابند چراكه آنها از نوع تركيبات 
و مواد مبل به طور تخصصي اطلاع ندارند اما دركل 
هر مبل داراي يكسري ويژگي هايي است كه مي تواند 

نشان دهنده خوب يا بد بودن آن باشد مثلا مبلماني 
كه با چوب راش ساخته مي شوند يا اينكه پارچه هاي 
آنها طرح ها و ظرافت هاي خاص و رنگ تميزتر و نوع 
دوخت مرتب تر و دقيق تر دارد، باكيفيت تر هستند. 
رويه كوبي مبل هم از جمله عوامل شناخت خوب يا 

بد بودن آن است. 
او ادامه مي دهد: امــا دركل من هرگاه بخواهم كالا 
و محصولي را بخرم كه كيفيت بالايي داشته باشد، 
معمولا سعي مي كنم از فروشــگاه هاي صاحب نام 
يا مغازه هايي كه كارشان تاييد شده و مورد اعتماد 
است، خريد كنم. براي همين به نظر من گام مهم و 
اساسي در خريد اين است كه فروشنده را بشناسيم و 

اطمينان لازم از او و محصولاتش را به دست آوريم. 
در دوران تحريم ها اوضاع اقتصادي به گونه اي شــد 
كه اگر در گذشته در ماه درآمد ما ۵ميليون بود، به ۳ 

ميليون رسيد و فروش ما به شدت افت كرد.
 در اين شرايط ما سعي كرديم از موادي براي ساخت 
مبل استفاده كنيم كه ارزان تر باشد تا هم درنهايت 
قيمت مبل كمتر شــود و هم اينكه مشتريان ما كه 
در اين زمان قدرت خريد پاييني داشتند، راحت تر 
بتوانند خريد كنند چراكه در اين زمان براي خيلي 
از مردم حتي خريد لوازم ضروري زندگي دشــوار 
شده بود چه برسد به خريد مبل كه براي بسياري از 
مردم جزو ضرورت ها نيست. در اين شرايط ما تنوع 

كالاهاي مان را بالا برديم و سعي كرديم با قيمت هاي 
مناسب مشتريان خود را از دست ندهيم و حتي تعداد 
آنها را بيشتر كنيم. حتي ما به مشتريان اين فرصت را 
مي داديم كه درصورت ديدن هرگونه ايرادي در مبل 
به ما مراجعه كنند تا آن را برطرف كنيم درواقع با اين 

كار انگيزه آنها را بالا برديم. 
اين فروشــنده مبل مي گويد: هر چقدر ســرمايه 
بيشتري در راه اندازي توليدي يا فروشگاه مبل داشته 
باشي، شانس بيشتري براي پيشرفت و رسيدن به 
درآمد بالا خواهي داشــت. كساني كه خود سرمايه 
اين كار را دارند، گواه اين موضوع هستند اما كساني 
كه از اين سرمايه بي بهره اند از طريق وام بايد اقدام 

كنند كه متاســفانه هم مقادير آن كم است و قابل 
صرفه نيست و هم اينكه سود بالاي اين وام ها اجازه 
ريسك كردن به وام گيرندگان را نمي دهد.ساخت و 
فروش مبل يكي از شغل هايي است كه اگر نتوانيم به 
آن شغل پول ساز بگوييم اما به آن اندازه درآمد دارد 
كه بشود براي راه اندازي يك كارگاه و توليدي مبل 
اقدام كرد. به طوري كه حداقل ۳ تا ۵ ميليون براي 
صاحبان خود درآمدزايي مي كند. با توجه به قيمت 
مبلمان مي توان ميزان اين درآمدزايي را درك كرد. 
در كل ۲ نــوع مبلمان اصلي وجــود دارد؛ مبلمان 
روكش دار و مبلمان موردي. مبلمان روكش دار به 
آن دسته از مبلماني اطلاق مي شود كه در آن يك 

پوشش نرم براي نشســتن وجود دارد و درصورت 
نيــاز در آن فنر مي گذارند تا قابليــت ارتجاعي آن 
افزايش پيدا كند و ســپس آن را روكش مي كنند، 
مانند مبل هاي نشيمن و كاناپه ها كه داراي بالشتك 
هستند. مبلمان موردي هم به اســباب و اثاثيه اي 
اطلاق مي شود كه فاقد قسمت بالشتك دار هستند، 

مانند: ميز، ويترين، كابينت و قفسه.
 هر يك از اين دو نوع مبلمــان مي توانند از اجناس 
مختلفي ســاخته شــوند كه عموما انواع چوبي و 
غيرچوبي آن در بازار هاي ايران موجود است. عمده 
محصولات مبله از چوب سخت )چوب جنگلي( يا 

چوب نرم ساخته مي شوند. 

»كسب وكار«  شرایط راه اندازی توليدی و فروشگاه مبلمان را بررسي می كند

چگونه مبلمان با کيفيت انتخاب کنيم؟
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نصب صندوق مكانيزه فروش به 
نفع كسبه تمام مي شود

رئيس اتاق اصناف قم گفــت: اجراي طرح نصب 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است 
تا سازمان امور مالياتي. حسن احمدلو با اشاره به 
اينكه ۲۰ درصد از صنوف قــم مجهز به صندوق 
 مكانيزه فروش هستند، افزود: در سه ماهه نخست 
سال ۹۵ تمام واحدهاي صنفي در قم به صندوق 
مكانيزه فروش مجهز خواهند شــد. وي در ادامه 
اغذيه فروشــان قم را از پيشتازان اجراي صندوق 
مكانيزه فروش ذكر كرد و افــزود: اگرچه اجراي 
هر قانوني با مقاومت هايي رو به رو است اما من به 
اجراي قانون صندوق مكانيزه فروش خوش بين 
هستم. رئيس اتاق اصناف قم به برخي از مشكلات 
اجرايي براي پياده سازي صندوق مكانيزه فروش 
اشــاره كرد و گفت: برخي از صنوف در قم هنوز 
اجراي قانــون صندوق مكانيزه فــروش را جدي 
نگرفته اند چون توانايي خريداري و اســتفاده از 
صندوق فروش را ندارند؛ ضمن اينكه در كنار اين 
مسائل، هنوز آموزشي به صنوف براي كار با صندوق 
مكانيزه فروش داده نشده است اما با تمام اين اوصاف 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است تا 
سازمان امور مالياتي. وي گفت: صندوق مكانيزه 
فروش نه تنها در بحث ماليات به نفع كاسبان است، 
بلكه در مسائل امنيتي و برآورد از دخل و خرج نيز 

براي كسبه مفيد خواهد بود. 

آموزش، نياز ضروري اصناف
يكي از اتحاديه هاي صنفي كه در طرح ساماندهي 
مشــاغل قرار بود به خارج از شــهر انتقــال يابد، 
واحدهاي صنفي اتحاديه ســراجان تهران بودند 
كه در مرحله آخر با تابلوي ايســت مواجه شدند. 
محســن خردمند، رئيس اتحاديه سراجان تهران 
درباره دليل توقف اين طرح مي گويد: همه اقدامات 
اوليه لازم براي عقد قرارداد ها براي ساخت و ساز و 
انتقال انجام شــد اما در مرحله آخر به دليل اينكه 
واحدهاي صنفي توان مالــي لازم براي پرداخت 
پول اوليه را نداشــتند، طرح با توقف مواجه شد. 
وي مي افزايد:  اي كاش اين امكان فراهم مي شــد 
 تا به جاي اينكه به هر واحد صنفــي در اين طرح
 ۵۰۰ متر بدهند، واحدهــا را نصف كنند تا هزينه 
پرداخت هم كاهش يابد. خردمند اضافه مي كند: 
بايد شرايط انتقال تسهيل شود تا حتي واحدهاي 
صنفي بدون پروانه هم در اين طرح مشاركت كنند 
و بتوانند جواز كسب بگيرند. رئيس اتحاديه سراجان 
تهران با اشــاره به برگزاري نمايشگاه ها گفت: اين 
اتحاديه با برگزاري نمايشــگاه ها به صورت بهاره 
يا پاييزه مخالف بوده و بيشتر تمايل به جشنواره 
فوق العــاده دارد. وي درباره علت كســادي بازار 
سراجان هم مي گويد: بازار فروش سراجان در حال 
حاضر حتي در حالت عادي هم با ركود مواجه است. 
خردمند درباره صادرات هم مي گويد: متاسفانه در 
بحث صادرات بسيار كم كار هستيم. كارهاي خوبي 
مي توانيم توليد كنيم ولي زيرساخت هاي مان نسبت 
به كشور تركيه چندين سال عقب است. اگر خواهان 
پيشرفت هستيم بايد در زمينه واردات ماشين آلات 
و تكنولوژي هاي وابسته فعاليت كنيم. بايد پيوند 
بين دانشگاه و اصناف را همانند كشور تركيه داشته 
باشــيم. در حال حاضر در اغلب دانشگاه هاي دنيا 
 پايه هاي علمــي و تدريس ۶۰ درصــد علمي و 
۴۰ درصد كاربردي است ولي در كشور ما تمام توان 
دانشگاهي روي مسائل تئوري است. وي مي افزايد: 
متاسفانه نمايشگاه هاي غيرتخصصي در فصل خريد 
مردم بيش از پيش واحدهــاي صنفي را با چالش 
جدي تر ركود مواجه مي كند. در حالي كه واحدهاي 
صنفي بايد ماليات و ديگر مسائل قانوني را پرداخت 
كنند. در نمايشگاه واحدهايي كه حضور مي يابند، 
ماليات نمي دهند. خردمند مي گويد: هزينه سربار 
توليد بيش از حد زياد است و در نتيجه قيمت تمام 
شــده كالا افزايش مي يابد و براي اينكه در بحث 
صادرات حرفي براي گفتن داشته باشيم، بايد شرايط 
توليد در داخل كشور با قيمت مناسب و قابل رقابت 
با ساير كشورها فراهم شــود زيرا اين همان دليل 
منطقي و روشني است كه باعث شده است كالاي 
توليد شده در ديگر كشــورها به راحتي وارد ايران 
شده و به فروش برود و توليد كننده داخل نتواند با آن 
رقابت كند. رئيس اتحاديه سراجان درباره ضرورت 
توسعه آموزش براي اتحاديه خاطرنشان ساخت: 
همانطور كه در برنامه هــاي مديريت اتاق اصناف 
بحث پرداختن و توجه جدي به آموزش آمده است، 
پيشنهادم به اتاق اصناف اين است كه يك دانشگاه 
مستقل اصناف داشته باشيم و اتاق اصناف هم براي 
توجه و توســعه آموزش در اتحاديه برنامه داده و 
حمايت مالي داشته باشد. وي در پايان اضافه كرد: 
نتيجه توجه به آموزش اين است كه آموزش دهنده و 
آموزش گيرنده هر دو در اتاق اصناف بهره وري لازم 

را خواهند داشت. 

هــر ســاله در روزهــاي پاياني ســال 
جنب وجــوش خاصــي بر بــازار حاكم 
شــده و خريــداران و فروشــندگان در 
حال و هوايــي بهاري نســبت بــه تهيه 
و تاميــن مايحتــاج روزهــاي پاياني 
ســال اقدام مي كنند. گرچه بازار شب عيد امســال تحت تاثير 
برخي مســائل داخلي و جهاني شــرايط خاص خود را داشــته 
ولی به نظر مي رسد با وجود تاكيد بســياري از مسئولان دولتي 
بر تاثير پذيــري حداقلي اقتصاد كشــورمان از بحران اقتصادي 
 جهان اكنون آثار اين بحــران به خوبي در بخــش  توليد و بازار 

هويداست. 
اين روند باعث شــده تا انتظار هر ســاله واحدهاي صنفي براي 
فروش بيشــتر كالا يا عرضه خدمات متناســب با شب عيد نيز 
محقق نشود، به گونه اي كه حتي بسياري از اتحاديه ها و مجامع 
امور صنفي كه براي فروش بيشتر كالا راهي نمايشگاه هاي بهاره 

شده اند نيز به ركود حاكم بر بازار شب عيد اذعان دارند. 
ركود بــه دليل عــدم كارايــي در فراينــد توليد باعــث تورم 
مي شــود ولي تــورم الزامــا باعث ركود نمي شــود، چه بســا 
اقتصادهايــي بوده اند كــه در يك مقطــع زماني دچــار تورم 
شــديد شــده اند ولي نه تنها ركود در صنعت و كشــاورزي به 
 وجــود نيامــده، بلكــه رونــق و شــكوفايي اقتصــادي را نيز

 بــه دنبال داشــته اســت. متاســفانه چنــد هفته اي اســت 
كــه ركــود ســنگيني بــر بــازار ارزاق عمومي حاكم شــده 
 اســت و همــه فروشــندگان در بــازار از ايــن موضــوع 

گلايه دارند. 

تعطيلي ۱۵۰ واحد بنكدار مواد غذايي
رئيــس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي تهــران گفت: صنوف و 
فروشگاه هاي زنجيره اي در آســتانه عيد رقابت شديدي را براي 

پايين آوردن قيمت اجناس آغاز كرده اند. 
محمــد آقاطاهر با اشــاره بــه وجــود ۱۸۰۰ واحــد صنفي 
 در اين اتحاديــه، از تعطيلــي ۱۵۰ واحد بنكدار مــواد غذايي

 به دليــل ركود اقتصــادي خبــر داد و گفت: ركــود در مقابل 
رونــق و شــكوفايي اســت، همــان اصطلاحــي كــه مردم 
بعضــا دربــاره كسب وكارشــان مي گوينــد: »نمي چرخــد« 
يعني همان چيزي كــه در بــازار به ويژه بازار مــواد غذايي در 
جريــان اســت. تشــديد ركــود اقتصــادي در ســال جاري 

 باعــث شــد تعــدادي از واحدهــاي بنكــدار مــواد غذايي 
تعطيل شوند. 

وي درباره وضعيت بازار شب عيد نيز با اعلام مازاد اجناس مورد 
نياز مردم و رد هر گونه كمبود كالا گفت: در حال حاضر به اندازه 

كافي كالا در بازار وجود دارد و جاي هيچ نگراني اي نيست. 
رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي در عين حال از رقابت شديد 
صنوف و فروشگاه هاي زنجيره اي براي كاهش قيمت خبر داد و 
گفت: هم اكنون شاهد هستيم كه رقابت شــديدي براي پايين 
آوردن قيمت اجنــاس در بازار به وجود آمده اســت و صنوف و 
فروشگاه ها تدابيري را براي ارزاني كالا و اعمال تخفيف هاي ويژه 

در نظر گرفته اند. 
به گفته آقاطاهر هم اينــك تخفيف هاي ويژه اي نيز روي صنايع 

بسته بندي شده اعمال شده است. 

برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي توجيه اقتصادي 
و منطقي ندارد

رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي همچنين درباره برگزاري 
نمايشــگاه بهاره اظهار كرد: برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي 

توجيه اقتصادي و منطقي ندارد و به طــور كلي مخالف اين كار 
هستيم اما از آنجا كه مسئولان دولتي صلاح ديدند و دستور دادند 

ما نيز در نمايشگاه شركت كرديم. 
وي اضافه كرد: برگزاري نمايشگاه مربوط به شرايط بحراني و براي 
كمك به اقشار آسيب پذير و حمايت از خريداران است، در حالي 
كه امروز نه تنها شرايط بحراني نيست، بلكه به دليل انباشت كالاو 
وفور محصولات، توليدكنندگان و فروشندگان با ارائه تخفيف هاي 

جالب مشغول جلب نظر متقاضيان هستند. 
آقاطاهر عنوان كرد: از اين رو نيازي به برگزاري نمايشگاه نيست 
زيرا برگزاری آن مي تواند باعث تشديد ركود حاكم در صنف شود. 
اكنون بسياري از صنوف درگير ركود هستند و به اميد بازار شب 
عيد در طول سال ماليات، حقوق، عوارض، هزينه آب، برق و گاز 
پرداخت كرده اند اما امروز كه كمي تقاضا در بازار افزايش يافته، 
به يك باره نمايشگاه برگزار مي كنند و اين كار فعالان صنفي را از 

گردونه حذف مي كند. 
به گفته وي در ركود تمامي اجزا از نقطه شروع تا توليد محصول، 
حمل و نقل، بازار، عرضه و تقاضا، بازگشــت پــول و نقدينگي 
ارتباط هماهنگ خود را از دســت مي دهند يا يكي از حلقه هاي 

اين زنجيره پيوســته خوب كار نمي كند، مثلا كالا توليد شــده 
ولي در بازار كســي به قيمت نمي خرد يا مواد اوليه آنقدر گران 
اســت كه توليد صرفه ندارد و كارخانه، مزرعه، واحد مرغداري، 
دامداري، آبزي پــروري و... تعطيل و نيمه تعطيل مي شــود يا 
اينكه با تمام ظرفيت خود كار نمي كند. محمد آقاطاهر همچنين 
گفت: براساس طرحي كه قرار است اجرايي شود، در ابتدا قيمت 
مصرف كننده از برخي كالاهاي غيرضرور حذف مي شــود تا بعد 
از بررســي نتايج و نقاط ضعف آن نحوه پياده سازي و ادامه طرح 
در بقيه كالاها مورد بررسي قرار گيرد. رئيس اتحاديه بنكداران 
مواد غذايي گفت: اين طرح در مرحله اول در تنقلاتي مثل پفك 
و چيپس اجرايي مي شود و عرضه كنندگان موظف هستند بعد از 

احتساب سود خود آن را به خريدار بفروشند. 
وي در پاسخ به اين سوال كه با اين طرح برخي از عرضه كنندگان 
ممكن اســت كالاها را با اختــلاف قيمت بالاتري بفروشــند، 
گفــت: بازرســان مربوطــه بــر ايــن كار نظــارت مي كنند و 
 طبيعي اســت با ايــن كار قيمــت كالاهــا ارزان تر از ســابق

 مي شود. 
آقاطاهر ادامه داد: بعد از بررســي تبعات آن، اين طرح در بقيه 

كالاها نيز اجرايي مي شود. 
رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي در عين حال بيان كرد: در 
كشــورهاي ديگر هم براســاس اعتمادي كه وجود دارد، قيمت 
مصرف كننده روي كالاها درج نمي شود ولي براساس رقابتي كه 
بين فروشگاه ها و مراكز عرضه وجود دارد، هيچ وقت كالاها گران 
عرضه نمي شوند و آنها براساس سود محاسبه شده و واقعي اقدام 

به عرضه كالاها مي كنند. 

واسطه ها حذف شوند
آقاطاهر در ادامه گفت: با لغوشدن تحريم ها شاهد اثرات مثبت آن 
خواهيم بود. لغو تحريم ها تاثير بسيار مثبتي در قيمت مواد غذايي 
خواهد گذاشــت چون بيشــتر مواد غذايي به صورت واسطه اي 
خريد مي شوند و اگر اين واســطه ها حذف شوند، باعث كاهش 

قيمت مي شوند. 
همچنين در دوران تحريم هزينه هاي پرداختي به باربري و هزينه 

پرداخت بيمه كشتي ها بيشتر است. 
وي اظهار اميدواري كرد كه با توجه به اينكه پس از رفع تحريم ها 
كرايه كشتي و هزينه بيمه ها كاهش مي يابد، پيش بيني مي كنيم 

قيمت مواد غذايي ۲۰ تا ۲۵ درصد كاهش يابد. 

 رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي تهران در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

رقابت فروشگاه ها با تخفيف ویژه به مشتریان
اخبار

اصناف

از نگاهــي كــه مــردم در فروشــگاه ها 
به كفش هــا مي اندازند، مي تــوان نوعي 
سردرگمي را حس كرد، سردرگمي ناشي 
از اينكه نمي دانند كالايــي كه مي خرند 
چه كيفيتي دارد و اصلا ســاخت كجا يا 
كدام واحد توليدي اســت و آيا ارزش پولي كه براي آن مي دهند 
را دارد؟ اين ســردرگمي كه در دفعات بعدي خريد هم وجود دارد 
در بيشتر اوقات منجر به اين مي شــود كه خريدار ايراني درنهايت 
كفشي را بخرد كه به درست يا با تقلب روي آن نوشته شده ساخت 

فلان كشور. 
نه اينكه همه ايراني ها اينگونه باشند كه جنس خارجي را ترجيح 
بدهند اما وقتي كه توليد كننده اي جرات كرده و حداقل محل كشور 
توليد كالايش را نوشته، نســبت به كالايي كه هيچ ردي از محل 

توليد ندارد، اندكي اطمينان به خريدار مي دهد. 
خلاصه اينكه نبود و كمبود برند در بازار كفــش و به طور كلي در 
بازار پوشاك ايران سبب شده كه در بيشتر موارد خريدار ايراني در 

بلاتكليفي به سراغ خريد جنس خارجي برود. 
در شرايط لغو تحريم ها و گشايش بيشتر بازارهاي جهاني به روي 
كشورمان به نظر مي رسد كه توليد كنندگان كفش و پوشاك ايراني 
كه اكنون نيز با مشــكلات زياد ناشــي از ورود كالاهاي خارجي 
به شــكل قانوني و قاچاق مواجه هســتند، بايد هرچه زودتر براي 
برند سازي و ايجاد خوشه هاي توليدي اقدام كنند تا بازار را يك باره 

به خارجي ها نسپارند. 
اين مهم علاوه بــر همگرايي توليدكنندگان داخلي براي كســب 
منفعت مشترك و هم افزايي از طريق استفاده از امكانات متفاوت 
يكديگر، نياز به برنامه ريزي و حمايــت و هدايت دولت نيز دارد تا 
از اين طريق به تدريج سهم اشــتغال بخش پوشاك و كفش كه در 
سال هاي گذشته رو به كاهش بوده، به جايگاهي متناسب با ظرفيت 
بازار داخلي و حتي بازار كشورهاي همسايه برسد و جلوي خروج 

ارز براي واردات اين كالاها گرفته شود. 

توليد كفش در كشور بيش از نياز داخلي است
رئيس اتحاديه كفش دست دوز با بيان اينكه توليد كفش در كشور 
بيش از نياز داخلي اســت، گفت: باوجود اين، در ســال گذشــته 

نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق شده است. 

رسول شجري گفت: در سال گذشــته  ۶ ميليون و 7۴۰ هزار دلار 
معادل ۲۰۰ هزار جفت كفش از گمرك ترخيص شــده است اما 
اكنون حدود ۲۰ ميليون جفت كفــش در بازار وجود دارد. رئيس 
اتحاديه كفش دســت دوز افزود: براساس ســالنامه آمار تجارت 
خارجي ايران در سال ۹3 نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق 
شده است.  وي گفت: براي ساخت هر هزار جفت كفش ۴۰۰ نفر 
مشغول به كار هستند اما با واردات بي رويه كفش به كشور روزانه ۶ 

هزار و ۴۰۰ كارگر بيكار مي شوند. 
وي توضيح داد: هر ۱۰۰ ميليون دلار واردات كفش به كشور سبب 

بيكاري ۶ هزار و ۴۰۰ كارگر در اين صنعت مي شود. 
شجري با بيان اين مطلب كه »بيش از نياز كشور توليد كفش داريم 
و در پي بازارهاي بين المللي هســتيم«، افزود: سال گذشته ۱۱۶ 

ميليون دلار كفش صادر كرديم. 
وي گفت: صنعت كفش در مواد اوليه و بخش كارگاهي با مشــكل 

روبه رو است. 
شجري همچنين با اشاره به ركود شديد در بازار گفت: علاوه بر ركود 
مشــكلات فراوان در معاملاتي كه در گذشته انجام شده و هنوز به 

تعهدات عمل نشده، اين صنف را با مشكل مواجه كرده است. وي 
افزود: با توجه به توليد بالا، بازار به حالت اشباع درآمده و متاسفانه 
در شــرايطي كه بايد با افزايش صادرات اين صنف از ركود خارج 

شود، هنوز اين اتفاق نيفتاده است. 
شــجري ادامه داد: صادرات در صنف ما در شش ماهه سال جاري 
تنها ۲ درصد افزايش پيدا كرده است كه اين رقم پاسخگو نيست و 

نتوانسته بازار را از ركود خارج كند. 
اين در حاليست كه در سال هاي گذشته قاچاق و واردات بي رويه به 

بلاي جان توليدات داخلي تبديل شده است. 
رئيس اتحاديه كفاشان دست دوز تهران با اشاره به قيمت تمام شده 
كفش در داخل كشور گفت: قيمت كفش ها با توجه به جنس و نوع 
كار متفاوت است و قيمت بعضي از كفش ها حتي تا 3۰۰ هزار تومان 
نيز مي رسد اما به طور كلي در اين صنف گران فروشي وجود ندارد. 

به گفته شــجري، وزير صنعت به اين صنف به دليل اشــتغالزايي 
بالايي كه دارد، نگاه ويژه اي كند اما متاسفانه شرايط بازار اين صنف 
را با مشكل مواجه كرده است. وي به اين نكته نيز اشاره كرد كه براي 
توليد هزار جفت كفش تا زماني كه به دست مصرف كننده برسد، 

بيش از ۴۰۰ نفر نيروي انساني مشغول به كار هستند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز، بازار كفش كشور را اشباع دانست و 
ادامه داد: ظرفيت توليد كفش هم اكنون معادل ۲۵۰ ميليون جفت 

و مصرف ۲۰۰ ميليون جفت در سال است. 

واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد ظرفيت كار مي كنند
وي با اشاره به اينكه هم اكنون واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد 
ظرفيت كار مي كنند، گفت: در صــورت كار كردن با تمام ظرفيت 
قادر به توليد كفش تا دو برابر نياز كشــور هستيم. بايد واحدهاي 
توليدي مانند ســال هاي گذشــته به دليل نياز بازار در شب عيد، 
پاسخگوي نياز باشند اما بخش اعظمي از اين واحدها به دليل ركود 

بازار و واردات قاچاق تعطيل است. 
شجري صادرات در بخش كفش را با ركود مواجه دانست و افزود: 
براي حفظ بازار كفش داخل بايد توليدكننده كيفيت كفش توليدي 

خود را افزايش داده و قيمت ها را تعديل كند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز درباره قيمت كفش در بازار گفت: 
قيمت كفش مردانه از 7۰ هزار تا ۲۵۰ هــزار تومان و كفش زنانه 
از ۵۰ تا ۲۵۰ هزار تومان اســت كه اين قيمت ها براساس جنس 
مصرفي و نوع كار انجام شــده روي كفش و ميزان عرضه و تقاضا 

تعيين مي شود. 
شجري با اشاره به اجرايي شدن برجام و تاثير آن بر بازار گفت: اگر 
تمام تمركز خود را بر بازارهاي هدف معطوف كنيم، شاهد تحول در 
اين صنف خواهيم بود اما اگر تلاش و كوشش مضاعف نشود، ممكن 

است همين بازارهاي فعلي را نيز از دست بدهيم. 
شــجري تصريــح كــرد: در حــال حاضــر صــادرات كفش به 
كشــورهاي همسايه و كشــورهاي حاشــيه خليج فارس صورت 
 مي گيرد كه اميدواريم با اجرايي شــدن برجام شاهد افزايش آن 

باشيم. 
 شــجري قيمت كفش هــاي برنــد خارجــي را كاذب و به دليل 
بالا بودن قيمت دلار در كشــور و نوســانات آن دانســت و گفت: 
بسياري از ســودجويان كفش توليد داخل را به عنوان برند در بازار 
عرضه مي كنند كه ما توصيه مي كنيم مــردم از خريد كفش هاي 
برند خودداري كنند يا درصورت مشــاهده تخلف با شــماره هاي 
77۵3۱۸۶۰ و 77۵3۱۱۲۲ تماس گرفته و شكايت خود را مطرح 

كنند. 

رئيس اتحاديه كفش دست دوز در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

بيش از نياز کشور توليد کفش داریم
هر 100 ميليون دلار واردات كفش سبب بيكاري 6 هزار و 400 كارگر مي شود

رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران تجهيــزات الكترونيكي و 
حفاظتي، از صدور كارت شناســايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي 
به دليل ورود به حريم  خصوصي افراد خبر داد.  صادق فيض آبادي صدور 
كارت شناسايي براي نصابان دوربين هاي مدار بسته را يكي از مهم ترين 
اقدامات اتحاديه برشمرد و گفت: اين افراد به دليل اينكه وارد حريم  خصوصي 
مردم مي شوند بايد داراي كارت شناسايي معتبر و مورد تاييد باشند، چراكه 

اگر نصابان از نظر فني و اخلاقي صلاحيت لازم را نداشته باشند، مشكلاتي 
را براي مصرف كنندگان به وجود مي آورند.  وي به مردم هشدار داد كه براي 
نصب دوربين هاي مدار بسته حتما به واحدهاي مجوزدار مراجعه كنند و در 
اين زمينه اتحاديه، نصابان اين بخش را سازماندهي و شناسنامه دار كرده و 
از آنها آزمون فني و تست عدم سوءپيشينه گرفته و پس از آن كارت مربوطه 
را براي آنها صادر كرده است. رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران 

تجهيزات الكترونيكي و حفاظتي كه در مراسم پنجاهمين سال تاسيس 
اين اتحاديه سخن مي گفت، ادامه داد: سيستم هاي دزد گير و آلارم، بايد 
اســتانداردهاي لازم را داشته باشــند چون بعضا مشاهده شده سيستم 
دزدگير نصب شده ولي به دليل تقلبي بودن به درستي عمل نكرده و حوادثي 
را موجب شده است.  فيض آبادي با بيان اينكه براي گرفتن مجوز، نيازي به 
عضويت در اتحاديه نيست چون بعضي از افراد جاي ثابت يا فروشگاه براي 

فعاليت هاي خود ندارند، گفت: تاكنون استقبال خوبي از اين طرح به عمل 
آمده و حدود ۱۸۰ كارت براي اعضاي اتحاديه صادر شده است. براي كساني 
كه هنوز به اتحاديه مراجعه نكرده اند تاريخي را مشخص كرده ايم تا فرايند 
دريافت مجوز پس از ارائه كارت پايان خدمت، مدارك شخصي، گواهي عدم 
سوء پيشينه و عدم اعتياد انجام شود و بعد از اين مرحله، از متقاضيان آزمون 

تئوري و آزمون عملي گرفته مي شود. 

صدور كارت شناسايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

6 تفاوت بين مغز زنان و مردان را بدانيد
مغز كه مهم ترين، حســاس ترين و پيچيده ترين عضو بدن انسان است، از 
نظر كاركرد و اندازه ميان دو جنس زن و مرد متفاوت است. در اين نوشتار 6 

تفاوت بين مغز زنان و مردان آمده است. 

۱. روابط انساني
زنان تمايل دارند به نحو كارآمدتري با ديگران ارتباط برقرار كرده و توجه 
خويش را بــه يافتن راه حل مفيــد گروهي، حل و فصل مســائل و كاربرد 
نشانه هاي غيركلامي همچون لحن، هيجان و همدردي معطوف كنند. در 
حالي كه مردها بيشتر تمايل دارند كه وظيفه شناس، كم حرف  و منزوي تر 
باشند. مردان از حيث درك هيجاناتي كه آشكارا به زبان نمي آيند، با اشكال 
مواجه مي شــوند و حال آنكه زنان معمولا هيجانات و نشانه هاي عاطفي را 
احساس مي كنند. اين تفاوت ها مشخص مي ســازند كه چرا زنان گاهي از 
لحاظ ارتباط دچار مشكل اند و چرا دوستي هاي مردانه و زنانه با هم متفاوت  

هستند.

۲. مغز سمت چپ در سنجش با هر دو نيمكره مغز
مردها گرايش دارند در نيمكره چپ مغز پــردازش كنند در صورتي كه زن ها 
مي توانند از هر دو نيمكره به خوبي استفاده كنند. اين تفاوت مشخص مي سازد 
كه چرا مردان معمولا از لحاظ فعاليت هاي ناشي از نيمكره چپ قوي هستند و 
از چشم انداز وظيفه شناسي به مشكل گشايي راه مي يابند، اما زنان معمولا گره 

مشكلات را خلاقانه تر حل مي كنند و هنگام ارتباط، از احساسات، آگاه ترند. 

۳. توانايي هاي رياضي
يك تفاوت بين مغز زنان و مردان در توانايي هاي رياضي است. ناحيه اي از 
مغز موسوم به بخش آهيانه اي تحتاني )آي. پي. ال( معمولا در مردان به ويژه 
در سمت چپ، به طرز بارزي بزرگ تر از زنان است. تصور مي شود اين بخش 
از مغز بر قدرت ذهني رياضي نظارت مي كند و شايد روشن مي سازد كه چرا 
مردها اغلب بهتر از زنان از عهده حل مسائل رياضي برمي آيند. جالب است 
بدانيد اين همان ناحيه مغز انيشتين است كه معلوم شد به طرز غيرعادي 
بزرگ است. در ضمن بخش آهيانه اي تحتاني )آي.پي .ال( اطلاعات حسي 
را آمايش مي كند و طرف راست بزرگ تر مغز زنان، به آنها كمك مي كند كه 

متوجه مسائلي مانند گريه شبانه كودك شان شوند. 

۴. واكنش نسبت به فشار رواني )استرس( 
مــردان در مقابل شــرايط تنــش زا، از خود واكنش »ســتيز يا گريز« نشــان 
مي دهند. در حالي كه بــه نظر مي آيد زنــان در رويارويي با چنيــن اوضاعي، 
 اســتراتژي »تمايل و دوســتي كردن« را در پيش مي گيرند. روانشناسي به نام 
»شلي ايي تيلر« بعد از اينكه متوجه شد زن ها موقع مواجه شدن با فشار روحي از 
خود و فرزندان شان مراقبت می كنند و پيوندهاي استوار گروهي به وجود مي آورند، 
عبارت »تمايل و دوستي كردن« را وضع كرد. چرايي اين واكنش هاي ناهمانند، 
ريشه در هورمون ها دارد. هنگامي كه همه دچار فشار رواني مي شوند، هورمون 
»اكسي توسين« آزاد مي  شود. با اين وصف، »استروژن« معمولا »اكسي توسين« را 
افزايش داده و منجر به آرامش مي شود. در صورتي كه »تستوستروني« كه مردها 

موقع بروز فشار روحي توليد مي كنند، اثرات »اكسي توسين« را مي كاهد. 

۵. زبان
دو بخش از مغز كه عهده دار زبان بوده، در زنان بزرگ تر از مردان است، به 
يك دليل كه زن ها، به خصوص در موضوعات وابسته به زبان برتر از مردان 
هســتند. علاوه بر اين، مردان معمولا فقط زبان را در نيمكره اصلي آماده 
مي كنند، حال آنكه زنان در هر دو نيمكره به اين امر مي پردازند. اين تفاوت 
در صورت بروز سكته مغزي، كمي مصونيت به وجود مي آورد. امكان دارد 
زنان بتوانند از ضايعه اي كه سكته مغزي به نواحي زباني وارد مي كند، كاملا 

بهبود يابند ولي شايد مردها از اين امتياز محروم بمانند. 

۶. توانايي ارتباطي
زن ها داراي دستگاه حاشــيه اي )كناري( عميق و بزرگ تري نسبت به مردها 
هستند كه سبب مي شــود بيشــتر با احساسات شان تماس داشــته و قادر 
باشند آنها را بهتر بر زبان آورند و رشــته پيوند با ديگران را محكم تر سازند. به 
 دليل همين توانايي ارتباطي اســت كه آنها بيش از مردها مي توانند از بچه ها 

مراقبت كنند. 
منبع: هايپركلابز

آگاهی

  مساله خود را »اسكمپر« كنيد
ما بارها شنيده ايم كه يك مساله را بزرگ نكنيد 
كه البته نكته درستي است اما گاهي اوقات بزرگ 
كردن يك بعد از مساله مي تواند راهگشا باشد. اين 
پيشنهاد ويژه تكنيكي است به نام اسكمپر. نام 
اسكمپر از اول چند فرمان برداشته شده است كه 

در زير مي آيد.
 :)S: Substitute( جانشين كن يا تعويض كن
مثال: استفاده از چراغ راهنمايي شارژ شونده با نور 

آفتاب از طريق صفحه هاي خورشيدي 
تركيب كن )C: Combine( : تركيب دستگاه 
چاپگر و كپي و فكس و اسكنر كه منجر به توليد 

يك دستگاه به جاي چهار دستگاه شد.
اقتباس كن )A: Adapt( : مثال: ســاخت 
هواپيما با استفاده از ساختمان بال و بدن پرندگان

 M:( تغيير بده/بــزرگ كن/كوچك كن
Modify/Magnify( : تلويزيون هــاي بــا 

صفحات بزرگ تر براي مكان هاي بزرگ
 P: Put to other( كاربرد ديگر پيدا كن
uses( : استفاده از كيس بلااستفاده كامپيوتر به 

جاي منقل كباب پزي
حذف كن )E: Eliminate( : مثال: حذف سيم 

از هندزفري موبايل )همانند آيفون 7(
R: Reverse/( بازآرايي كن، معكوس كن
Rearrangement(: استفاده از شب به جاي 

روز جهت كارهاي اداري در مناطق گرمسير

نگاه راهبردي
ايــن تكنيــك در مديريــت اســتراتژيك و 
تصميم گيري هاي خرد و كلان مي تواند كاربرد 
داشته باشــد. به عنوان نمونه زماني كه شما با 
مشــكل اشــباع بازار يا تشــديد رقابت روبه رو 
مي شويد، مي توانيد با اســتفاده از فرمان كاربرد 
ديگر پيدا كن براي محصول و تكنولوژي خود، 
بازار جديدي پيدا كنيد، مانند كاري كه آمازون با 
كتابفروشي شروع كرد حالا تبديل شده است به 

همه چيزفروشي. 
يا مي توان بــا به كار بردن ايــن فرامين در مدل 
كسب وكاري خود، به ايده هاي جديدي رسيد. 
از اين پس وقتي با يك مساله روبه رو شديد، سعي 

كنيد ابعاد مختلف آن را اسكمپر كنيد. 

اورژانس کسب و کار آموزش

بيشتر ما به نظر مي آيد كلمه »رهبر سازماني« را با ويژگي هاي شخصيتي 
مرسوم مثل كاريزما بودن، پويايي، خودانگيزشي و قدرتمندي 

پيوند داده ايم. هيچ كدام از اين مشــخصه ها نادرست 
نيستند. بيشــتر رهبران ســازماني موفق كه با آنها 

ملاقات داشته ام نه همه اين ويژگي ها ولي چندين 
ويژگی از آنها را داشته اند اما آيا فقط چون اينها 
تصور معمــول از ويژگي هاي رهبر ســازماني 

هستند، داشتن آنها مدير را به بهترين فرد تبديل 
مي كند؟

با اتصال داخلي تكنولوژيك و فشار اجتماعي، جهان 
ســريع تر از آنچه بتوانيم خود را تغيير بدهيم، 
دگرگون مي شود. اين تغيير عميق، تغييرناپذير 

و وابسته به يكديگر است. براي وفق دادن به طور 

مناســب و مقتضي، نياز به تجديدنظر درباره طرز فكرمــان از رهبران و 
رهبري سازماني داريم. امروزه ويژگي جديدي مطرح شده است كه 

روز به روز هم بر اهميت آن افزوده مي شود. 

 فروتني
معمولا وقتي از لغت فروتني اســتفاده مي كنيم، گمان 
مي كنيم كه اين كلمه نوعي انفعال را نشان مي دهد. مردم 
فروتن براي خواست ديگران، خودشان را پايين تر از بقيه 
قرار مي دهند. آنها يا مورد بي اعتنايي قرار مي گيرند يا جا 
پاي ديگران مي گذارند. گرچه به نظر مي رسد اين مفهوم 
در تضاد با تعاريف اوليه ماســت اما هيچ كدام درســت 
نيســت. فروتني به معناي ضعف نيســت. تواضع، قلب 

رهبري سازماني است.

چگونهیکرهبرسازمانیراتوصیفمیکنید؟

از صفر به يك
پيتر تيــل )Peter Thiel( نويســنده 
 ،»)Zero to One( از صفر بــه يــك«
از كارآفرينــان و ســرمايه گذاران موفق 
»سيليكون ولي« اســت كه نام او در بين 
بنيانگذاران PayPal و ســرمايه گذاران 
Facebook به چشــم مي خــورد ولي 
شايد بتوان بزرگ ترين تجربه كاري او را 
در محيط تحصيلي و دانشگاهي دانســت كه با نظرياتي جديد و متناقض 
نسبت به ساير هم دوره هاي خود كوشيد تا برخي از نظريات به ظاهر درست 

را از ميان بردارد. 
كتاب »از صفر به يك« از جمله كتاب هايي است كه در زمينه كسب وكار 
و همچنين اقتصاد، حرف هاي بسياري براي گفتن دارد. تيل معتقد است 
كه آموزش كارآفريني، شبيه پارادوكسي است كه نمي تواند وجود خارجي 
داشــته باشــد، چرا كه هرگونه نوآوري در ذات خود، نو و منحصر به فرد 
اســت و هيچ قاعده از پيش تعيين شــده اي وجود ندارد كه به شما بگويد 
چگونه موجب خلق نوآوري شويد. پس افرادي كه به تاسيس استارتاپ و 
شركت هاي نوپا رو مي آورند، با مطالعه اين كتاب مي توانند با ويژگي هاي 
شخصيتي ای كه لازمه هر كارآفرين است، همچنين چگونگي روند خلق 

ايده تا محصول و موفقيت در آن آشنا شوند.

معرفي كتاب

۱۰ درس موفقيت از  موسس آمازون
موفقيت، خواه در يك كســب وكار كوچك و 
خواه در يك شركت بسيار بزرگ، مرتبط است 
با نوع رهبري اي كه دارد. اين درباره شركتي به 
عظمت آمازون كه جف بــزوس را در راس خود 
دارد، نيز صدق مي كند. اگــر چه بزوس پس از 
فارغ التحصيلي خود در سال ۱۹۸۶ چندين شغل 
با درآمد بالا داشت اما او مصمم بود كسب وكار 
خودش را شروع كند و در نتيجه، آمازون را به 
 راه انداخت. در اين نوشتار با ما همراه باشيد تا

 ۱۰ درس موفقيت از جف بزوس، موسس آمازون 
براي كارآفرينان را بيان كنيم. 

بــزوس، تمام انــرژي و تمركز خــود را روي 
مشتريانش گذاشت. شــايد اين رتبه اول را 
در فهرست او داشته باشد: راضي نگه داشتن 
مشتريان. وي به عنوان يك كارآفرين تحليلي 
و هوشــمند و با تفكري خاص تصوير شــده 
اســت. او قادر بود يك امپراتوري ايجاد كند و 
كسب وكارهاي ديگري را با سبك مديريت خود 
شــروع كند. در ادامه ۱۰ درس موفقيت از جف 
بزوس، موسس و مديرعامل اجرايي آمازون براي 

كارآفرينان را مي بينيد. 

۱. سمج و انعطاف پذير باشيد
با توجه به سيســتم فكري و رفتاري بزوس، 
كارآفرينان خوب بايد سمج و قابل انعطاف باشند. 
بزوس با اشاره به آمازون مي گويد: »ما در رويايي 
كه داريم، سرسخت هستيم  و در زمينه جزئيات 
انعطاف پذير هستيم.«پيگيري رويا بخش اول 
و انعطاف پذير بودن دربــاره تاكتيك ها بخش 
دوم است. بزوس مي افزايد: »اگر شما سرسخت 
نباشيد، خيلي زود تسليم تجربيات تان خواهيد 
شد و اگر شــما انعطاف پذير نباشيد، سرتان به 
سنگ خواهد خورد و راه حل متفاوتي نخواهيد 
ديد براي مشكلي كه مي كوشيد آن را حل كنيد.« 
اين درس موفقيت از جف بزوس را هرگز فراموش 

نكنيد. 

۲. استراتژي خود را بر پايه چيزهايي بگذاريد كه 
تغيير نخواهند كرد

فروش  صندلــي تراكتور، دســتگاه خواندن 

كتاب هاي الكترونيكي و ذخيره ســازي داده 
همگي بخشي از يك طرح بزرگ هستند كه سه 
بعد ثابت دارند: ارائه انتخاب گسترده تر، قيمت 

پايين تر و تحويل سريع و قابل اعتماد. 

۳. ببينيد كه مشتريان تان چه نيازي دارند و گام 
به گام براي برطرف كردن نياز آنها پيش برويد

سرمايه گذاري ها براي پروژه هاي جديد و بزرگ 
آمازون مانند تبلت هاي كينــدل )Kindle( و 
دستگاه خواندن كتاب هاي الكترونيكي توسط 
نياز مشتري تعريف شــدند، نه توسط سليقه 
مهندسان. اگر مشتري چيزي را نخواهد، آن چيز 
رفتني است، حتي اگر اين به معني متلاشي شدن 
قسمتي باشد كه سابقا بسيار قدرتمند بوده است.

 
۴. هر كس بايد قادر باشــد در يك مركز تماس 

كار كند
شكايات مي توانند در عصر توئيت و وبلاگ هاي 
ويروسي ويرانگر باشــند. بزوس از هزاران نفر 
از مديران آمازون، از جمله خودش درخواست 
مي كند كه هر ســال دو روز در دوره آموزشي 
مركز تماس حضور به هم رسانند. نتيجه: تواضع و 

همدلي براي مشتري. 

۵. مشتريان را تحت نظر داشته باشيد نه رقبا را
بزوس اشاره مي كند كه شركت هاي فناوري 

حساسيت زيادي روي رقباي شان دارند: 
آنها صبر مي كنند تا ببينند رقباي شان 
چه چيزي معرفي مي كنند، سپس به 
رقابت مي پردازند و سعي مي كنند از 
رقيب شان بهتر و برتر باشند. آمازون 
به جاي اين كار، با گــوش دادن به 
مشتريان، كسب وكار »سرويس هاي 
وب آمــازون« )AWS( را بــه راه 

انداخت، براي حل مشكلات مربوط 
به ميزباني وب درون ســازماني 
كه بيش از حد گــران بودند و 
محصولات متن باز كه به اندازه 

كافي قــوي نبودند كه 
شركت هاي به سرعت 

در حال رشد يا شــركت هاي درحال حاضر 
  AWS .بزرگ را به راحتي پشــتيباني كنند
درحال حاضر يك كسب وكار ۱۰ ميليارد دلاري 

است. 

۶. امروز روز اول براي اينترنت است. هنوز خيلي 
چيزها هست كه بايد ياد بگيريم

بزوس نخستين بار در ســال ۱۹۹۷، در نامه اي به 
ســهامداران آمازون اين نگرش را اعلام كرد. او 
هرگز نظرش را عوض نكرد. در مقر جديد آمازون دو 
ساختمان  از بزرگ ترين ساختمان ها روز ۱ شمالي و 
روز ۱ جنوبي نام دارند. بزوس هنوز هم در مصاحبه ها 
از اينترنت به عنوان يك جهان ناشناخته صحبت 
مي كند، جهاني كه به طور كامل درك نمي شود و 

هميشه شگفتي هاي جديد دربردارد. 

۷. كاري كنيد كه كاركنان خودشــان را مانند 
مالك ببينند

هنگامي كه بزوس اين را در نخستين نامه سالانه 
آمازون نوشت، ۶۱۴ كارمند داشت در حالي كه 
يك ســال قبل از اين ۱۵۸ كارمند داشت و در 

حال حاضر ۲۳۰.۰۰۰ كارمند  دارد. 
يكي از مولفه هاي كليدي اين رويكرد استفاده 
از گزينه هاي سهام كارگران در روند استخدام 
بود. بزوس در نامه ســال ۱۹۹۷ نوشت: »ما 
همچنان به تمركز روي اســتخدام و 
حفظ كاركنــان همه فن حريف و 
بااســتعداد ادامــه مي دهيم و 
همچنان دستمزد آنها را به جاي 
پول نقــد با گزينه هاي ســهام 
كارگران پرداخــت مي كنيم. ما 
مي دانيــم موفقيت مان تا حد 
زيادي تحت تاثير توانايي 
ما بــراي جــذب و 
كارمندان  حفــظ 
خواهد  باانگيزه اي 
بود كه هــر يك از 
آنها بايد خودشان 
را مالك شــركت 
بدانند و در نتيجه 
بايد واقعــا مالك 

باشند.«

۸. فرهنگي بســازيد 
كه به درد شركت تان 

مي خورد
فرهنگ خود آمازون به 
اين دليل زبانزد است كه 
بسيار ريسكي و حساس 

 و از لحاظ اقتصادي حساب شــده است و اين
 در خور شركتي است كه بيشتر عمر خود را به 
عنوان يك شركت عمومي تحت اصول پذيرفته 
شده حسابداري، سود و زيان كمي داشته است. 

بزوس در نامه سال ۲۰۱۵ نوشت: »ما هرگز ادعا 
نمي كنيم كه رويكرد ما درســت است، فقط 
مي گوييم كه اين رويكرد متعلق به ماست. در طول 
دو دهه گذشته، ما گروه بزرگي از افراد همفكر را 
جمع آوري كرده ايم. آدم هايي كه رويكرد ما را 
انرژي زا و هدفمند مي دانند.« اين درس موفقيت 

از جف بزوس عالي است. 

۹. تفهيم نامه ارائه داده  و آن را مورد بحث قرار 
دهيد، نه اسلايد شو

بزوس مي گويد: »جلسات شركتي هميشه به 
اين صورت است كه يك نفر در مقابل حضار از 
جا برمي خيزد و كار خود را ارائه مي دهد- نوعي 
از اسلايد شو. از نظر ما- شما با استفاده از اين 
شيوه، اطلاعات بســيار كمي مي توانيد كسب 
كنيد، آن هم فقط نقاط خيلي بارز و مشخص. 
اين كار براي شــخص ارائه دهنده آسان است، 
اما براي مخاطبان دشوار اســت و بنابراين به 
جاي آن، كاري كه ما انجام مي دهيم، اين است 
 كه تمام جلسات ما حول محور يك يادداشت
 ۶ صفحه اي )تفهيم نامه( ساختاربندي مي شود و 
هنگامي كه شما مجبور هستيد ايده هاي خود را 
با جملات كامل و پاراگراف هاي كامل بنويسيد، 
مجبور مي شويد با شــفافيت عميق تري فكر 
كنيد.«اگر شــما به نوشتن عادت كنيد، متوجه 
خواهيد شد كه اتفاق شگفت انگيزي رخ مي دهد. 
مغزتان افكار و ايده ها را به حدي ســريع توليد 
مي كند كه انگشتان تان در تايپ كردن آنها كم 
مي آورند. اسلايد  شــو ها چنين تاثيري به جا 
نمي گذارند. حتي اگر بتوانند، شما مجبور هستيد 

تفكرات تان را به نكات مهم محدود كنيد. 

۱۰. ما معمولا مدت زماني طولاني به درستي درك 
نمي شويم

بسياري از توســعه هاي آمازون در ابتدا شبيه 
به موانعي براي از دســت دادن پول هستند. 
اين موضوع باعث مي شود گاهي اوقات قيمت 
سهام شــركت پايين بيايد و موجبات تمسخر 
تحليلگران فراهم  شود. بزوس شانه بالا مي اندازد. 
اگر طرح هاي جديد مفهوم استراتژيكي براي او 
ايجاد كند، بازده مالي پنج به هفت در سال خوب 
است. اين درس موفقيت از جف بزوس را هرگز 

فراموش نكنيد. 
منبع: نو استارت آپ
ترجمه: بازده 


